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1. ALGEMENE ZAKEN (door J. Ruinard) 

1.1. MEDEWERKERS 

1.1.1. Personeel 

Teneinde het mogelijk te maken personeel aan te stel
len in dienst van het Centrum werd het CELOS omgezet in 
een stichting. De stichtingsacte is op 16 februari te 
Paramaribo verleden. 

De arbeidsvoorwaarden voor het personeel in vaste 
dienst van het CELOS kregen in februari hun beslag. Zij 
zijn vastgelegd in de "Algemene Regels voor het Personeel 
van het Centrum voor Landbouwkundig Onderzoek in Surina
me". 

Op 9 januari werd de heer W.A. Sobers aangesteld als 
chauffeur in tijdelijke dienst. 

1.1.2. Onderzoekers 

Ir. H.A. Luning keerde op 13 januari naar Nederland 
terug. Hij was sedert 31 december 1964 als landbouweco
noom bij het Centrum werkzaam. 

Drs. G. Kalshoven, socioloog, kwam op 14 januari in 
Suriname aan. Hij zal voorlopig voor een periode van één 
jaar bij het CELOS zijn gedetacheerd. 

1.1.3. Practijkstudenten 

De volgende practijkstudenten waren bij het CELOS 
werkzaam: 

Afd. Bosbouwkunde -
F.E. Vreden (van 27/8/66 t/m 26/2/67), 
J. Consen (sedert 28/l/67), 
L.P. van Lavieren (sedert 11/2/67); 

Afd, Landhuishoudkunde -
A.V.E. Slangen (sedert 22/10/66), 
L. Braakenburg (sedert 29/10/66); 

Afd. Sociologie en sociografie -
Mej. M.H.P. Jansen (sedert 2/11/66), 
Mej. D.C.E. van Wijk (sedert 22/2/67). 

1.2. GEBOUWEN, TERREINEN EN INVENTARIS 

1.2.1. Gebouwen en wegen 

De trage voortgang der bot»\7T/crkzaamhcden hoeft ertoe 
geleid, dat het project niet tijdig werd opgeleverd. Dit 
ondanks het feit, dat de datum van eerste oplevering 
- volgens de met de aannemer aangegane overeenkomst 23 
februari - wegens abnormaal zware regenval gedurende een 
deel van de bouwperiode reeds was uitgesteld tot 7 maart. 
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Weliswaar werd het CELOS overeenkomstig lang tevoren ge
maakte plannen op 21 maart geopend. Echter was toen nog 
geen enkel onderdeel van het project geheel gereed. 

Besloten werd tot de bouw van een woonhuis op het 
CELOS-terrein. Zulks geschiedt in eigen "beheer. Op 
31 maart is aan het werk begonnen. De woning werd ont
worpen door het architectenbureau Harold van Ommeren. 
Dit bureau is tevens belast met het toezicht op de bouw. 

1.2.2. Terreinen 

De procedure ter verkrijging van een titel op het 
voor het CELOS gereserveerde deel van het Landsboerde-
rijterrein en een daaraan grenzend huurperceel - in 
totaal 17,7 ha groot - werd op 2 februari afgesloten met 
de verlening van erfpacht aan de Landbouwhogeschool voor 
een periode van 75 jaar. 

In maart is met hulp van de Dienst der Beplantingen 
begonnen aan de tuinaanleg rondom de gebouwen. 

1.2.3. Inventaris 

Een deel van de inventaris der gebouwen werd be
steld en afgeleverd, doch kon wegens het niet tijdig ge
reed zijn der kantoor- en laboratoriumruimten nog niet 
worden geplaatst. 

1.3. OPENING VAN HET CELOS 

Op 21 maart werd onder grote belangstelling het 
Centrum officieel geopend door Ir. A.P. Minderhoud, 
Voorzitter van het Bestuur der Landbouwhogeschool. Bij 
deze gelegenheid werd het woord gevoerd door achtereen
volgens Dr.Ir. J. Ruinard, Directeur van het CELOS, 
de heer H.S. Radhakishun, Minister van Landbouw, Veeteelt 
en Visserij van Suriname en Ir. A.P. Minderhoud. Hun 
toespraken zijn in extenso weergegeven in de bijlagen 1, 
2 en 3. De eigenlijke opening bestond uit de onthulling 
van een gedenkplaat met de volgende inscriptie: 

Het Centrum voor Landbouwkundig Onderzoek 
in Suriname, opgericht ingevolge een overeen
komst tussen Suriname en Nederland, welke 
op 7 april 1965 werd ondertekend door 
Harry S. Radhakishun, Minister van Land
bouw, Veeteelt en Visserij van Suriname 
en Mr. B.W. Biesheuvel, Minister van Landbouw 
en Visserij van Nederland, werd op 21 maart 
I967 geopend door Ir. A.P. Minderhoud, 
Voorzitter van het Bestuur der Landbouw
hogeschool te Wageningen. 
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1.4. EXCURSIES 

Ten behoeve van de in Suriname vertoevende studen
ten van de Landbouwhogeschool werd een vijftal excursies 
georganiseerd, t.w.: 

januari -
februari -

Suralco-bedrijven en mijnen te Paranam; 
suikeronderneming "Mariënburg", cacao- en 
koffieonderneming "Peperpot",' 

23 februari - proeftuin "Brokobaka", stuwdam en kracht
centrale te Afobaka; 
bacovenbedrijf te Jarikaba; 

april - Coronie, rijstbedrijf Wageningen, 
Nickerie. 

5 
15 

3 
28 

maart 
maart t/m 1 

1.5. BEZOEKERS 

Op 24 januari bezocht de heer H.S. Radhakishun, 
Minister van Landbouw, Veeteelt en Visserij, het bouw
terrein in gezelschap van de Directeur van zijn Depar
tement, Ir. G.P. Tiggelman, ten einde zich op de hoogte 
te stellen van de voortgang der werkzaamheden. 

Van 11 t/m 26 maart vertoefde in Suriname 
Ir. A.P. Minderhoud, Voorzitter van het Bestuur 
Landbouwhogeschool. Dit bezoek stond in verband 
de opening van het Centrum en werd door de heer 
Minderhoud mede gebruikt om een indruk te verkrijgen 
van de omstandigheden waaronder het CELOS 
werkzaam is. Ir. Minderhoud was vergezeld 
echtgenote. 

Van 25 t/m 31 maart werd het Centrum bezocht door 
Ir. G.G. Bolhuis, Lector in de Tropische Landbouw
plantenteelt aan de 

der 
met 

m Suriname 
van zijn 

Landbouwhogeschool. 

1.6. VERSLAGGEVING 

Zoals bij elk instituut voor wetenschappelijk 
onderzoek bestaat ook bij het CELOS behoefte aan een 
vorm van periodieke verslaggeving. De keus is gevallen 
op kwartaalverslagen, waarin behalve aan algemene zaken 
vooral ruime aandacht zal v/orden geschonken aan de tot 
uitvoering gekomen onderzoekingen. 
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2. BOSBOUWKUNDIG ONDERZOEK (door J.H.A.Boerboom) 

2.1. PLANTVEEBAND EN DUNNING PINUS CARIBAEA MORELET 
(Bsk/65/D 

2.1.1. Probleemstelling 

Bij de Pinus caribaea-cultures, welke door de Dienst 
's Lands Bosbeheer tot 1962 werden aangelegd, stond als 
bedrijfsdoel de productie van pulphout voor ogen. In dat 
jaar had een omschakeling plaats, waarbij het accent kwam 
te liggen op de voortbrenging van zaaghout. Dit bracht 
met zich mee, dat van het aanvankelijk meestal aangehou
den betrekkelijk nauwe plantverband (b.v. 2 x 2 m) op een 
wijder verband werd overgegaan (2| x 2i, 3 x 3 of 2 x 3 m ) . 

Behoefte bleek te bestaan aan een uitgebreide proef 
met diverse plantverbanden, waarbij in een later ontwik
kelingsstadium van de opstand tevens de invloed van ver
schillende dunningsgraden kan worden nagegaan. Om in 
deze behoefte te voorzien werd in 1965 een proef op een 
daartoe in gereedheid gebracht terrein (Coesewijne-
gebied) opgezet. Het doel van deze proef wordt in het be
trokken rapport ';) aldus omschreven: 
"1. na te gaan in hoeverre de verschillende opstandsken-

merken door drie verschillend-wijde plantverbanden 
worden beïnvloed tot aan het tijdstip van de eerste 
dunning; 

2. na te gaan hoe de verschillende opstandskenmerken 
binnen eenzelfde plantverband daarna door verschil
lende dunningsgraden worden beïnvloed." 

2.1.2. Methodiek 

Er worden drie plantverbanden onderzocht, t.w. 
2-§ x 2-|, 3 x 3 en 3a x 3| m. Het proof schema behelst een 
4x herhaald Latijns vierkant. In elk plantverband zullen 
t.z.t. 3 dunningsgraden worden toegepast: zwak, matig en 
sterk. De verspreiding van de plots met gelijke behande
ling over het terrein zal zodanig zijn, dat aan het 
terrein eigene storende invloeden zoveel mogelijk worden 
geëlimineerd. Binnen de plots ter grootte van 60 x 60 m2 
bevinden zich de eigenlijke meetplots groot ca 40 x 40 m2 
waardoor isolatiestroken tussen de meetplots onderling 
bestaan van ca 20 m. De beplanting had plaats in mei 1965. 

2.1.3. Verloop en resultaten 

Nadat tijdens het 4e kwartaal 1966 een eerste hoog
temeting aan een deel der bomen plaatsvond werden geen 
verdere waarnemingen verricht. 

*) P.G. de Vries. Rapport werkbezoek aan Suriname 1965. 
Afd. Bosbedrijfsregeling en Houtmeetkunde, Landbouw
hogeschool Wagenihgen, 
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2.2. STAMINHOUD VAN PINUS CARIBAEA MOEELET (Bsk/65/2) 

2.2il. Probleemstelling 

Bij de Dienst 's Lands Bosbeheer bestaat, sinds een 
belangrijk oppervlak met deze houtsoort beplant is, be
hoefte aan een betrouwbare inhoudstabel voor in Suriname 
gegroeide Pinus caribaea (aanwas- en opbrengstberekenin
gen, opstandsbonitering). Het voor een dgl. tabel te 
verzamelen waamemingsmateriaal kan tevens als basis 
dienen van een aantal nog nader te formuleren fundamen
tele kuberings- en stamvormproblemen. 

2.2.2. Methodiek 

Inhoudsbepaling geschiedt aan liggend hout d.m.v. 
sectiemeting. De lengte der secties bedraagt - afgezien 
van de top = restsectie - l m . Gemeten wordt de midden-
omtrek der secties met resp. zonder bast. De stam-
inhoud is gelijk aan de som der inhouden der secties. 
Gestreefd wordt naar een min of meer gelijkmatige ver
deling van de geanalyseerde stammen over de diameter
en hoogteklassen. Voor de vervaardiging der massatabel
len worden de uit de sectiemetingen bepaalde staminhouden 
vereffend. Nadere bijzonderheden bij P.G. do Vries; 
Rapport werkbezoek aan Suriname 1965, pp. 54-66. 

2.2.3. Verloop en resultaten 

Na de totstandkoming van een voorlopige massatabel, 
gebaseerd op 288 stamanalyses (1965), en aanvullende 
metingen aan 37 stammen (4e kwartaal 1966) werd geen 
nieuw materiaal verzameld. 

2.3. GROEI EN MORTALITEIT DER V/AARDEHOUTSOORTEN IN 
GEËXPLOITEERD EN NATUURLIJK VERJONGD DROOGLANDBOS 
(Bsk/65/3) 

2.3.1. Probleemstelling 

Uit vroeger onderzoek is o.m. gebleken dat de groei 
van de van nature in het mesofytische bos aanwezige onder
drukte exemplaren der waardehoutsoorten uiterst langzaam 
is. Daar bij exploitatie van het bos slechts een betrek
kelijk gering deel der bomen die de .bovenetage vormen 
worden weggehaald en de lagere etages - behoudens de 
onvermijdelijke velschade - onaangetast blijven, is 
het om de natuurlijke verjonging van het geëxploiteerde 
bos te bevorderen vereist, dat krachtig in kronendak en 
eventueel middenetage wordt ingegrepen. 

Bij de z.g. zuivering worden alle bomen boven een 
bepaalde diameter door vergiftiging geëlimineerd; uit
gesloten van deze behandeling v/orden slechts die 
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individuen der marktwaardige houtsoorten, die voor de 
toekomstige opstand geacht worden van v/aarde te zijn -
d.w.z. een goede stamvorm bezittend en niet over-kaprijp 
ten tijde van de eerstvolgende exploitatie. 

De lichtstelling van het bos heeft een sterke groei-
stimulering van het blijvende gewas tot gevolg. De aan
vankelijk vrij open ondergroei ontwikkelt zich na ver
loop van 2 à 3 jaar tot een gesloten manshoge vegetatie-
laag, deels gevormd door de reeds vóór de lichtstelling 
aanwezige soorten uit het hoogbos, deels door soorten 
die in de oorspronkelijke begroeiing (nagenoeg) ont
braken, maar kiemden en zich installeerden als gevolg 
van de lichtstelling. Ook de individuen der gewenste 
soorten, deel uitmakend van deze vegetatielaag, pro
fiteren aanvankelijk van het gewijzigde lichtklimaat. 
Echter leerde de ervaring dat deze over het algemeen 
niet opgewassen zijn tegen de concurrentie van andere, 
niet-gezochte boomsoorten en van de zich snel ontwikke
lende lianen. Na enige tijd geraken zij opnieuw in een 
toestand van onderdrukking. Dit uit zich in een hoge 
mo.rtaliteit, slechte vorm en stagnatie in de groei. 
V irdere behandeling van de cultuur is derhalve gericht 
op vrijstelling van gewenste individuen. 

Het effect van een éénmalige vrijstelling is als 
regel van betrekkelijk korte duur door het grote regene-
ratievermogen van vele der bestreden soorten. Herhaalde 
ingrepen schijnen derhalve noodzakelijk. Evenwel zal 
men deze wegens de daaraan verbonden kosten tot een 
minimum trachten te beperken. Ten einde na te gaan welke 
onder verschillende omstandigheden de kansen voor de 
jonge plant zijn om zich tot een individu van minstens 
acceptabele hoedanigheid te ontwikkelen, is een proef 
vereist waarbij het effect van naar intensiteit variërend 
onderhoud wordt bestudeerd. Verschillen in intensiteit 
van het onderhoud kunnen worden bereikt door (a) variatie 
in het tijdstip van eerste vrijstelling, (b) variatie 
in frequentie van de volgende vrijstellingen. Eén en 
ander kan niet los worden gezien van de toegepaste 
zuiveringsgraad van het bos: des te krachtiger ni. de 
zuivering, des te sterker de ontwikkeling van de onder-
groei - des te groter meestal ook het aandeel van enkele 
bijzonder concurrentiekrachtige, echter ongewenste 
secondaire soorten - en des te groter waarschijilijk de 
behoefte aan onderhoud gedurende de eerste jaren. 

2.3.2. Methodiek 

Toegepast worden 2 graden van zuivering - t.w. ver
giftiging van onbomen met een dbh (A) groter dan of 
gelijk aan 10 cm resp. (B) groter dan of gelijk aan 
20 cm - en 6 graden van vrijstelling (zie schema). 
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Vrijstellingen x jaren na zuivering 
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De beide zuiveringsgraden worden toegepast elk in êên 
vak. De twee vakken zijn onderling gescheiden door een 
isolatiestrook. Een vak omvat 48 plots, nl. 6 behande
lingen (6 vrijstellingsgraden) in 8 herhalingen. De cen
trale 6 x 6 plots vormen een Latijns vierkant. De plots 
zijn groot 50 x 35 m2, de grootste afmeting in O-W-rich
ting. Binnen deze plots bevinden zich de eigenlijke meet-
plots ter grootte van 20 x 2 m2, grootste afmeting wederom 
0-W. De langgerekte vorm der meetplots is gekozen om be
treding enz. tijdens de opnamen te voorkomen. Binnen de 
meetplots zijn alle exemplaren van waardevolle soorten 
genummerd. Metingen der genummerde planten geschieden jaar
lijks. Bovendien zijn vegetatiebeschrijvingen voorgenomen 
voor een aantal der meetplots. Speciale aandacht zal daar
bij worden besteed aan de structuur van de vegetatie 
(gelaagdheid, voorkomen van lianen) en het optreden van 
typische secondaire soorten. 

2.3.3. Verloop en resultaten 

De proef wordt uitgevoerd te Kamp 8, blok IX. Dit 
blok werd geëxploiteerd in 1964. Medio 1965 werd de proef 
ingericht. Zuivering geschiedde in augustus van dat jaar. 
Metingen volgens voorschrift in augustus 1965 en augus
tus 1966. Tijdens de verslagperiode vond een vegetatie
beschrijving plaats van een 12-tal meetplots (1 plot 
per behandeling). 

Uit de opname blijkt dat de structuur van de vege
tatie (r§ jaar na zuivering) van plaats tot plaats nogal 
verschilt. In de vakjes, waar een sterke zuivering werd 
toegepast, viel als regel een vegetatielaag van 0 - 4 à 
6 m te onderkennen met een bedekkingspercentage van 
50 - 90. Veelal was nader onderscheid te maken tussen 
een laagste etage (0 - 0,5 à 1,5 m) en een etage vanaf 
ca 2 m. De totale massa boven 4 à 6 m bezat een bedek
king van nog slechts 10 - 40$. 
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Aan secondaire soorten (typisch voor vroege succes
siestadia) werden v/aargenomen juveniele exx. van Cecropia 
spp., Apeiba echinata, Inga spp., Jacaranda copaia, 
Solanum surinaraense en div. Melastomataceae. In één 
proefperk had Scleria secans - een zeer hinderlijk "shij-
gras'* - zich gevestigd. Behoudens in één proefperk, waar 
Solanum 10$ bedekte, was het aandeel van de genoemde 
soorten gering. 

In de vakjes met zwakkere zuivering was de onder
etage minder ontwikkeld (0 - 3 à 6 m, 40 - 70$ bedekkend) 
de bovenlaag echter duidelijk minder open (40 - 80$ 
bedekkend). De geringere mate van lichtstelling weer
spiegelt zich in de ondergroei door het minder abun
dant optreden van secondaire soorten. 

2.4. OPTREDEN VAN KANKER BIJ EUCALYPTUS SP. (Bsk/66/l) 

2.4.1. Probleemstelling 

In 1962 werd in het Coesewijne-gebied door L.B.B, 
op ontbost en gebrand terrein een ca 17 ha grote 
Eucalyptuscultuur aangelegd. Het zaad was afkomstig van 
Z.-Afrika en Australië en werd geleverd als E. saligna, 
E. saligna x grandis en E. grandis. De cultuur vertoonde 
een zeer snelle groei. 

In 1965 werd een ziekte geconstateerd. De stam zwol -
met name aan of nabij de voet - sterk op, do bast scheur
de en een rode vloeistof trad naar buiten. 

In september 1966 had inmiddels de ziekte zo sterk 
om zich heen gegrepen dat het merendeel der bomen van 
het oudste deel der aanplant (mei 1962, plantverband 
3 x 1 m) afgestorven was. Dit gedeelte van de cultuur 
moest worden afgeschreven. In het overige deel (geplant 
november - december 1962, plantverband 5 x 2 m) was op 
dat tijdstip ook zeker 90$, wellicht zelfs 100$ der 
bomen aangetast. De bomen waren er echter bijzonder 
krachtig gegroeid - ca 18 - 23 m hoog bij diameters van 
ca 20 (max. 28) cm - en de aantasting, hoewel hevig, had 
(nog) niet tot een afsterven op grote schaal geleid. 

Omtrent de oorzaak van de ziekte tastte men voorals
nog in het duister; hoe deze kon worden voorkomen of be
streden was onbekend. Daar in herbebossingsprogramma's 
een grote plaats is toegedacht aan Eucalyptus spp. is 
bestudering van de waargenomen ziekte van groot belang. 

2.4.2. Methodiek 

Het uitwendig ziektebeeld werd uitvoerig beschreven, 
fotografisch vastgelegd en gevolgd aan 2 x 40 bomen in 
het jongste deel van de aanplant. Tevens vonden hier 
omtrekmetingen plaats. 

Ter bestudering van het ziektebeeld in het inwendige 
van de stam werd een aantal bomen geveld en verzaagd. 
Van êên exemplaar werd het wortelstelsel bloot gelegd. 
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Met medewerking van het Landbouwproefstation 
(Ir. P.W.Th. Maas) werd materiaal verzameld. De hierop 
aangetroffen schimmel werd op genoemd proefstation geïso
leerd en voor determinatie naar Nederland gezonden 
(Centraal Bureau voor Schimmelculfcures, Baarn). 

2.4.3. Verloop en resultaten 

In februari 1967 werden de reeds in september 1966 
bestudeerde bomen opnieuw beschreven en gemeten. Aan 
de hand van beide beschrijvingen is de ontwikkeling van 
verschillende ziektebeelden nagegaan. De aantasting ver
loopt waarschijnlijk als volgt: 

De schimmel dringt binnen aan de stam waar zijtak
ken werden afgestoten en wellicht via dilatatiescheuren. 
Zowel het bastweefsel als het jonge houtv/eefsel worden 
aangetast. Het cambium sterft ter plaatse af. De boom 
reageert (1) door afscheiding van kino, die door barsten 
in de bast naar buiten vloeit en de stammen een rood
bruin aanzien geeft en (2) door vorming van wondcallus 
aan weerszijden van de aangetaste plaats, waardoor kan
kers ontstaan. De bast op de aangetaste plaats laat 
los en gaat tenslotte in repen bol staan. Ëé"n à twee mm 
hoge vruchtlichamen (pycniden) kunnen reeds in een vrij 
vroeg stadium aan het bastoppervlak worden geproduceerd. 
In late stadia komen zij overvloedig voor. 

Veelal bevinden zich verschillende plaatsen van aan
tasting boven elkaar. De eerste aantasting geschiedt 
steeds laag aan de stam, latere aantastingen steeds 
enkele meters hoger. Het kon niet worden aangetoond dat 
tussen twee boven elkaar gelegen aantastingen een recht
streeks contact bestaat. 

Forse bomen kunnen, hoewel zwaar aangetast, redelijk 
goed in het blad zitten. Men krijgt de indruk dat deze ex
emplaren de ziekte zullen overleven. Minder krachtig ge
groeide exemplaren staan vaak vrij ijl in blad. De 
laatste fase van het afstervingsproces schijnt vrij snel 
te verlopen. Het blad blijft daarbij verdroogd aan de 
boom hangen. 

De geïsoleerde schimmel werd gedetermineerd als 
Endothia havanensis Brumer. De schimmel wordt, voor zover 
bekend, nergens als ziekteverwekker bij Eucalyptus verr-
meld. 

Inmiddels werd dezelfde schimmel aangetroffen in 
een aanplant anno 1965, ca 15 km verwijderd van de vorige 
opstand (plantverband-dunningsproef Coesewijne). De 
bomen zijn er 6 à 9 ia hoog en hebben diameters op borst
hoogte van 4 à 8 cm (maart 1967). In proefvakken waar de 
ziekte voorkomt zijn 2 tot 10$ van de bomen aangetast. 
De ziekte treedt verspreid door de opstand op. Aangetast 
v/aren alleen de grootste bomen; de plaats van aantasting 
was steeds de onderste 10 - 20 cm van de stam. De stam-
voet was gezwollen, de bast begon in langsrichting te 
scheuren, pycniden waren reeds aanwezig. 
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2.5. WORTELONTWIKKELING VAN PINUS CARIBAEA MORELET 
(Bsk/66/2) 

2.5.1. Probleenstelling 

Weinig is "bekend omtrent de beworteling en mycorrhiza-
vorming van Pinus caribaea in Suriname. Afgezien van 
eventuele genetische, oorzaken zal de ontwikkeling van 
het wortelstelsel samenhangen met het gebruikte plantmate-
riaal, wijze van planten, behandeling van de cultuur en 
bodemkundige toestand. 

Een bestudering van het wortelstelsel van Pinus 
caribaea - die zich uiteraard tevens bezig zal houden 
met de ontwikkeling der bovengrondse delen - kan, deze 
factoren in aanmerking nemend, bijdragen tot de ontwik
keling van de meest gewenste cultuurmethode. 

2.5.2. Methodiek 

Nauw wordt aangesloten bij een vanwege L.B.B, uit
gevoerde serie kwekerij- en veldproeven ' ) . Naast elkaar 
worden hierbij gesteld: 
A. Verschillende zaaimethodes: (1) zaaien op kweekbed en 

verspenen in zak of pot, (2) rechtstreeks zaaien in 
plantpot, (3) planten van voorgekiemde zaden in pot. 

B. Verschillende potmaterialen: (1) normale plasticzak, 
(2) geperforeerde plasticzak, (3) jiffypot, (4) 
asfaltkoker. 

C. Planten in het veld met en zonder kunstmest ("tree 
starter pellet"). 

Wortelstelsels worden bestadeerd op de kwekerij 
(t.t.v. uitplanten), zowel als in het veld (verschillende 
tijdstippen na uitplanten). De volgende technieken worden 
daarbij beproefd: 
A. Bij de kwekerijproeven verwijderen van het potmateri-

aal, uitspoelen van de grond, fotograferen van wortel
stelsel, drogen voor herbarium. 

B. Bij de veldproeven: 
a. voorzichtig uitgraven, bepaling grootste diepte en 

grootste breedte van beworteling, schetsen van 
wortelsysteem in horizontale en verticale projectie, 
fotograferen, eventueel wegen; 

b. rubriceren en tellen van wortels in é*én of meer ge
bogen profielvlakken rond de plant; 

c . spijkerplanlc-methode. 
Gecombineerd hiermee worden door L.B.B, hoogteme

tingen en mortaliteitstellingen verricht. 

•«) Zie: "Enige nadere beschouwingen met betrekking tot 
de te volgen kwekerij-techniek voor wat betreft Pinus 
caribaea". Dienst L.B.B., maart 1967. 
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2.5.3« Verloop en resultaten 

Uitgebreid foto- en herbariummateriaal (Herbarium 
L.B.B, no II38O) m.b.t. de in december 1966 bestudeerde 
wortelstelsels van diverse typen plantmateriaal staat 
thans ter beschikking. 

In de vier in december 1966 ingerichte veldproeven 
(Blakawatra, vak XXV) is plaatselijk de uitval niet on
aanzienlijk. Kortaliteitstellingen zullen in mei a.s. 
worden gedaan. Het zal nog worden bezien of voldoende 
planten resteren om het voorgenomen programma voor het 
uitgraven van planten geheel te verwerkelijken. 

2.6. WORTELONTWIKKELING VAN DIVERSE ONKRUIDEN IN 
PINUS CAIcIBASA-CULTURES (Bsk/66/3) 

2.6.1. Probleemstelling 

In samenhang met het onderzoek omtrent het wortel-
stelsel van Pinus caribaea is het van betekenis de be-
worteling na te gaan van enkele veelvuldig in Pinus-
cultures optredende soorten (vergelijking van niveaus 
van beworteling, horizontale uitbreiding van het wortel-
stelsel). Eén en ander kan van belang zijn voor de on-
kruidbestrijding. 

Omdat ettelijke van de betrokken soorten tevens 
een rol spelen in successiereeksen leidend tot het droog-
landbos 3 s deze studie eveneens in verband net het 
successieonderzoek van waarde. 

2.6.2. Methodiek 

De ontwikkeling der wortelstelsels van de bewuste 
soorten zal worden gevolgd van de kierning tot zover 
wenselijk of om praktische redenen mogelijk blijkt. 
In principe zal met dezelfde technieken worden gewerkt 
als bij de Pinus caribaea-veldproeven (zie 2.5.2). 

2.6.3» Verloop en resultaten 

In aansluiting op waarnemingen verricht in 1966 
werd gedurende de verslagperiode geen verder onderzoek 
gedaan. 

2.7. SUCCESSIE MET BETREKKING TOT HET DRCOGLANJBOS 
(Bsk/67/1, -/2, -/3, - A , -/5) 

2.7.1. Probleemstelling 

Successie is het proces waarbij de ene planten
gemeenschap zich spontaan ontwikkelt tot een andere 
plantengemeenschap. Deze op haar beurt kan bij verstrij
ken tran de tijd overgaan in een derde gemeenschap, enz. 
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De opeenvolgende plantengemeenschappen vormen diverse 
stadia binnen één successiereeks. Wanneer het substraat 
waarvan wordt uitgegaan reeds gekwalificeerd kan worden 
als bodem kunnen de eerste stadia in vrij korte tijd 
worden doorlopen. Latere stadia volgen elkaar slechts 
langzaam op. Bij een constant uitwendig milieu zal zich 
in het algemeen ten slotte een eindtoestand ontwikkelen, 
waarbinnen geen gerichte veranderingen meer plaatsvinden. 
Er heeft zich een dynamisch evenwicht ingesteld. Dit 
eindstadium wordt aangeduid als klimax. 

Het Surinaamse (hoog)drooglandbos - de plaatselijke 
naam voor hetgeen gemeenlijk wordt aangeduid met de 
term "tropisch regenbos" (s.1.) - moet op grond van zijn 
structuur en van de eigenschappen der samenstellende 
boomsoorten waarschijnlijk worden beschouwd als de lokale 
klinaxformatie. Dit bostype, ontbrekend in het lage, 
min of meer vlakke kustgebied, bedekt verder landin
waarts het land nagenoeg onafgebroken. De invloed van de 
mens beperkte zich over het algemeen tot het verzamelen 
van enkele bosbijproducten, voornamelijk balata - een 
gom gewonnen aan bolletrie (ïJanilkara bidentata). 

Ingrijpende verstoringen van het bos vonden tot voor 
betrekkelijk korte tijd alleen plaats in de nabijheid 
van de schaarse nederzettingen: Indianendorpen op de 
hogere en lichtere gronden, de vroegere plantages langs 
de bovenloop van Suriname en Commewijne en de dorpen der 
Boslandcreolen langs verschillende rivieren. 

Sinds het einde van de Tweede Wereldoorlog echter 
vond een systematische exploratie van het binnenland 
plaats, gevolgd door ontsluiting en exploitatie van het 
relatief gemakkelijk toegankelijk te maken noordelijk 
deel van het bos. 

Voor wat betreft Hidden- en Oost-Suriname is van het 
bos in zijn oorspronkelijke samenstelling in deze noorde
lijke gordel thans niet veel meer over. Het areaal van 
het maagdelijke bos blijft slinken. 

De vraag doet zich voor óf, langs welke weg en in 
welk tempo de oorspronkelijke begroeiing zich zal her
stellen, uitgaande van diverse beginstadia - zoals ver
laten kostgrond, geëxploiteerd bos, enz. In nauw verband 
hiermee staat de vraag in hoeverre het huidige, (althans 
in recente tijden) niet of nagenoeg niet door de mens 
aangetaste bos inderdaad als het eindstadium in de ont
wikkeling mag worden beschouwd. Een aan deze problematiek 
gewijde studie is niet alleen van wetenschappelijke doch 
ook van praktische betekenis, Successieonderzoek met be
trekking tot het drooglandbos dient derhalve in te houden 
de bestudering van de veranderingen in structuur en bota
nische samenstelling welke zich in samenhang met de tijd 
in dit bos en in de door menselijk ingrijpen daaruit ont
stane vegetaties voordoen. 
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2.7.2. Methodiek 

In het algemeen kan men de successie,op twee wijzen 
"bestuderen: 
1e. Direct aan de hand van een aantal objecten - afgeba

kende homogene vegetaties - waarvan men de ontwikke
ling op de voet volgt middels periodiek herhaalde op
namen. 

2e. Indirect door analyse van verschillende vegetaties, 
waarvan wordt aangenomen dat zij genetisch met el
kaar in verband staan, d.w.z. dat zij stadia bin
nen eenzelfde successiereeks vertegenwoordigen. 
Deze aanname kan berusten op de structuur van de 
vegetaties zelve of op kennis omtrent de geschiede
nis van het terrein in kwestie. 

De eerste methode heeft het voordeel dat zij het 
onomstotelijk bewijs levert; de resultaten zijn niet 
voor tweeërlei uitleg vatbaar. Een praktisch bezwaar 
evenwel is dat de waarnemingen zich over een - vaak 
lange - reeks van jaren moeten uitstrekken; voor de 
continuïteit van het onderzoek moeten voldoende waarbor
gen bestaan en de resultaten komen slechts geleidelijk 
ter beschikking. De tweede methode daarentegen brengt 
het bezwaar mede van een grotere subjectiviteit in de 
beoordeling van de waarnemingen. Mits men de beschikking 
over een voldoend aantal proefobjecten heeft kan men 
echter snel tot resultaten komen. In de praktijk van het 
successieonderzoek zal men, waar mogelijk, beide werkwij
zen naasc elkaar toepassen, daarmede de geboden mogelijk
heden ten volle uitbuitend. 

Wegens omvang en verscheidenheid van het successie-
onderzoek is dit in - voorlopig vijf - deelprojecten 
opgesplitst (Bsk/67/1 t/m 5). Verdere bespreking zal vol
gen aan de hand van de afzonderlijke projecten. 

2.8. SUCCESSIE OP ONTBOST TERREIN (Bsk/67/1) 

2.8.1. Methodiek 

Ontbost, eventueel gebrand en vervolgens aan zijn 
lot overgelaten terrein is binnen de in aanmerking komen
de gebieden niet aanwezig. Het zal daarom ten behoeve 
van het onderzoek moeten v/orden geschapen. Omdat de in
stallatie- en successieprocessen op een kleine kapvlakte 
omringd door het oorspronkelijk bos anders verlopen dan 
in grotere aaneengesloten van de vegetatie ontdane ter
reinen zullen proefperken gelegen op verschillende af
stand tot de bosrand in het onderzoek worden betrokken. 

Wegens het geringe aantal proefperken dat om prak
tische redenen ter beschikking komt zal daarvan een zo 
intensief mogelijk gebruik v/orden gemaakt, d.w.z. het 
onderzoek zal zich uitsluitend bedienen van de directe 
methode (zie 2.7.2 ). Het zal zich over een groot aan
tal jaren uitstrekken. 
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2.8.2. Verloop en resultaten 

Het eerste proefperk in deze serie werd tijdens de 
verslagperiode ingericht en - voorzover nodig geoordeeld -
opgenomen. Het is uitgespaard binnen een in juli-augustus 
1966 ten behoeve van de Pinus-cultuur opengestoten en in 
november gebrand terrein (Blakawatra, vak XXV). 

De oorspronkelijke begroeiing vormde een overgang 
tussen het z.g. hoog savannebos en het drooglandbos met 
o.m. veel foengoe (Parinari campestris) en kopie (Goupia 
glabra). Het Z-deel van het terrein loopt zuidwaarts af, 
waar het begrensd wordt door kreekbos. Het N-deel is zwak 
glooiend tot vlak. Hier bevindt zich langs een enigszins 
komvormige inzinking het voor het successie-onderzoek 
uitgespaard© gedeelte. 

Het branden geschiedde hier in twee etappes. Eerst 
werd getracht het omgedozerde materiaal ter plaatse te 
verbranden. Dit lukte slechts ten dele. Daarna werden de 
restanten op rillen geschoven en deze in brand gestoken. 
Ook daarna bleef nog vrij veel onverbrand materiaal achter, 
voornamelijk in de vorm van dikke, uitwendig verkoolde 
stammen. Binnen de rillen bedekt een min of meer dikke as-
laag de bodem. 

Het proefterrein is nagenoeg rechthoekig van vorm en 
heeft een oppervlakte van ca 80 x 115 m2. Het is omringd 
door een randweg met daarbuiten de in december 1966 aange
legde cultuur van Pinus caribaea. De afstand tot het 
kreekbos en die tot het laag savannebos en de struiksavanne 
die vak XXV omgeven bedragen 250 resp. 100 m. Het naastbij 
gelegen hoogdrooglandbos bevindt zich op ettelijke km af
stand« 

De bodem binnen het proefterrein bestaat uit een vrij 
zware zandige leem. De drainage ondervindt belemmering. 
Een gedetailleerde profielbeschrijving tot op ean diepte 
van 1,50 m werd door de Dienst Bodemkartering verricht 
(Dr. S. Slager). Opmerkelijk was het voorkomen van sporen 
houtskool op ca 50 cm onder het maaireld. 

Binnen het ter beschikking staande terreingedeelte 
is een vak ingericht ter grootte van 50 x 90 m2. Dit vak 
is onderverdeeld in 5 x 9 vakjes van 10 x 10 m2, genum
merd 1 - 45. De hoekpunten der 10 x 10 m2-vakjes zijn 
d.m.v. plasticbuis blijvend vastgelegd. De vakjes werden 
dusdanig uitgezet dat een centraal in de breedte door het 
proefterrein lopende ril van verbrand hout geheel binnen 
de middelste reeks van 5 vakjes valt. Tussen het 
50 x 90 m2-proefvak en de randweg ligt een isolatiestrook 
wasrvan de breedte nergens minder dan 10 m bedraagt. In 
deze isolatiestrook bevinden zich aan weerszijden van het 
proefvak nog twee rillen. 

In februari 1967 (dus 6 maanden na openstoten en 3 
maanden na branden) zag het terrein er bij een oppervlak
kige beschouwing nog nagenoeg kaal uit met slechts hier 
en daar enig groen: uitspruitsels uit enkele boven- en 
ondergrondse plantedelcn - armzalige resten van de 
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vroegere "begroeiing. Pas een meer minitieuze beschouwing 
bracht aan het licht, dat zich op het terrein reeds vrij 
veel kieinplanten - hoogstens enkele era maar vaak niet 
meer dan één of enkele mm groot - hadden geïnstalleerd. 

De opname, die in februari plaatsvond, beperkte zich 
tot een 7-tal 10 x 10 m2-vakjes, nl. 4 in het open, 
slechts ten dele gebrande terrein (11, 18, 40, 43) en 
3 in de centrale ril (14, 23, 41). Bij de opname werd het 
te analyseren vakje opnieuw verdeeld, nl. in subvakjes van 
1 x 1 i2. Daarbij werd gebruik gemaakt van koorden welke 
parallel aan de zijde over het vakje werden gespannen. 
Het beleek bij de opname der vakjes in het open terrein 
noodzakelijk steeds één strook over te slaan, waarin 
tijdens de opname gelopen kon worden, zodat per vakje 
van 10 x 10 m2 slechts 5 stroken van 10 x 1 m2 - dus 
50 m.2 - effectief werden geanalyseerd. Niet nodig was 
dit bij de opname der rilvakjes, waar de kiemplanten-
bezetting veel geringer was. 

Na enige oefening bleek het mogelijk van het meren
deel der kiemplanten soort, eventueel geslacht of familie, 
vast te stellen. Het feit dat enkele gemakkelijk herken
bare soorten betrekkelijk abundant voorkwamen is hier 
mede debet aan. Bovendien zal het bij een volgende op
name mogelijk zijn een aantal, thans niet determineerbare 
exemplaren alsnog op naam te brengen. 

Voor ieder onderzocht vakje werden per subvakje 
kiemplanten en opslag ingemeten en voor zover mogelijk 
op naam gebracht. Later werden deze gegevens in punten-
kaarten omgezet (schaal 1 : I2-| voor de vakjes in open 
terrein, 1 : 50 voor do vakjes in de ril). 

De overige resultaten laten zich als volgt samen
vatten: 
I. Buiten de ril: 

1. Per 100 m2 werden gemiddeld 633 kiemplanten en 37 
exx. opgeslagen uit oude plantedelen (stengel en 
wortel) geteld. 

2. Onder de kiemplanten nemen de Honocotylen gemid
deld de grootste plaats in (346 individuën/100 m2). 
Eén Cyperacea vormt hiervan het leeuwendeel 
(herbarium no 11392). Voorts een Graminae 
(herbarium no 11393)» Haranthaceae en wellicht een 
Musacea. 

3. Het aandeel der Monocotylen wisselt van plaats tot 
plaats sterk. Vooral de Cyperacea heeft een duide
lijke neiging tot groepsgewijs voorkomen: plaatse
lijk komt de soort in talrijke exx. voor, plaatse
lijk ontbreekt hij. 

4. De verspreiding der Dicotylen over het terrein is 
min of meer gelijkmatig. De aantallen dicotyle 
kiemplanten in de 4 proefperken bedragen (omgere
kend per 100 m2): 318, 376, 230 en 226. 

5. Van de dicotyle kiemplanten bezet Palicourea 
guianensis 19$>, Lïaprounea guianensis 16'/b, Solanum 
spp. 11%, Davilla aspera 4>, Cecropia spp. 3$, 
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Mêlastcmataceae 1% en een bepaalde nog niet gedeter
mineerde soort 18%. De overige 28% der ki einplanten 
waren nog niet herkenbaar. Alle met name genoemde 
soorten zijn typerend voor jonge secondaire begroei
ingen. Palicourea, Maprounea en Cecropia zijn vrij 
kleine tot matig grote bomen, Melastomataceae over
wegend struiken, Solanum spp. enigszins verhoute 
overblijvende kruiden tot lage struiken; Davilla 
is een liaan. 

II. In de ril: 
Nagenoeg onbegroeid. Wat er gevonden wordt zijn enke
le jonge individuen van 1-jarige kruiden, waaronder 
een Composiet en een Portulacacea en - beschut onder 
boomstammen - een varensoort. 

2.9. SUCCESSIE IN GEËXPLOITEERD DROOGLANDBOS (Bsk/67/?3 

2.9.1. Methodiek 

Geëxploiteerd drooglandbos, waar geen houtteelt-
kundige behandeling wordt voorgenomen, is ruimschovi.-. •• 
voorhanden. Voor het onderzoek bestaat behoefte aan een 
bosgedeelte waar de exploitatie betrekkelijk kort ge
leden werd afgesloten. Samenhangend met de aard van het 
uitgekapte bos (in structuur zeer heterogeen als gevolg 
van de selectieve exploitatie) en de wijze van onderzoek 
(in dit geval voornamelijk gericht op bomen boven een be
paalde diametergrens) is een betrekkelijk groot permanent 
proefoppervlak vereist, b.v. 10 à 25 ha. Aan de hand 
van een punt enkaart, periodieke omtrekmetingen en mor-
taliteita- en inwasbepalingen zal een beeld worden ver
kregen van de veranderingen die zich bij verstrijken van 
de tijd voltrekken, o.m. ten aanzien van de soorten
samenstelling, van de verdeling der soorten over ver
schillende diameterklassen en van totaal grondvlak. 

2.9.2. Verloop en resultaten 

In de omgeving van Kamp 8 werd een geschikt terrein 
gevonden. 

2.10. SUCCESSIE OP VERLATEN KOSTGROND (Bsk/67/3) 

2.10.1. Methodiek 

Nabij nederzettingen binnen het domein van het droog
landbos vindt men wel steeds verlaten kostgrondjes. De 
spontane begroeiing, opgeslagen na beëindiging van de 
cultuur (kapoeweri), treft men er in diverse stadia van 
ontwikkeling aan. Voor een éénmalige opname - waarbij men 
naar behoefte in de vegetatie kan kappen - lenen derge
lijke vegetaties zich redelijk goed. Zo mogelijk dient 
ter plaatse te worden achterhaald wanneer bepaalde 
gedeelten zijn opengekapt, wanneer verlaten, of het 
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terrein voordien reeds in cultuur is geweest en sinds 
wanneer, enz. Aan de hand van meerdere waarnemingen, 
stadia van ongelijke ouderdom vertegenwoordigend, zal 
het mogelijk zijn zich een beeld van de successie te 
vormen (indirecte methode, vgl. 2.7.2 ). 

Naast deze werkwijze zal aandacht moeten worden 
geschonken aan permanente proefperken aan te leggen 
op verlaten kostgronden, ten einde de ontwikkeling van 
"bepaalde stadia op de voet te kunnen volgen. Bij per
manente nederzettingen heeft men de bezwaren van een 
reeds gevestigd recht van bodemgebruik en de praktische 
onmogelijkheid van een effectieve bescherming der proef
perken tegen verstoring. Geschikter zijn daarom kost-
grondjes bij tijdelijke nederzettingen, zoals kampen 
van houtconcessionarissen. De keuze van procfterrein 
is daarbij echter vrij beperkt. 

2.10.2. Verloop en resultaten 

Begonnen werd met een inventarisatie van voor het 
onderzoek in aanmerking komende terreinen. Daartoe 
werden korte beschrijvingen gemaakt van enkele kapoeweri-
begroeiingen bij oude kampterreinen in het ï.lapanegebied. 

2.11. VEGETATIEKUNDIGE VERANDERINGEN IN ONGEREPT DR00G-
LANDBOS (Bsk/67/4) 

2.10.1. Probleemstelling en methodiek 

Veranderingen binnen het ongerepte drooglandbos 
voltrekken zich slechts langzaam. Aannemend dat dit bos de 
klimax ter plaatse vertegenwoordigt zullen deze ver
anderingen geen gericht karakter dragen, zoals in de 
vorige drie gevallen, doch het karakter van schomme
lingen rond een evenwichtstoestand (fluctuaties). Voor 
zover deze betrekking hebben op de dominerende etage 
(de boomlaag) vereisen zij voor hun registratie een zeer 
langdurig onderzoek en een groot proefareaal. Hiertoe 
leent zich uitstekend het reeds voorhanden reservaat te 
Kamp 8 ("Arbotetum", 25 ha). Het successieonderzoek zal 
hier aan kunnen sluiten bij de reeds voorhanden punten-
kaart met alle bomen boven 10 cm dbh van een deel van 
dit reservaat en bij de sinds 1961 verrichte jaarlijkse 
omtrekmetingen van alle bomen boven 10 cm dbh (bepaling 
totaal grondvlak) in een aan het reservaat grenzende 
strook van 1 ha. 

Binnen deze proefvakken bestaat behoefte aan enige 
subvakken van kleine afmeting, waarin alle planten ge
nummerd en periodiek geregistreerd worden. De zich vol
trekkende wijzigingen in de ondergroei kunnen aan de hand 
van de verkregen gegevens v/orden geanalyseerd. Met welke 
frequentie de opname zal worden verricht en hoe lang de 
proef zal worden voortgezet moet blijken tijdens het 
onderzoek. 
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2.11.2 Verloop en resultaten 

Binnen het "Arboretum" te Kamp 8 werden 3 proefperken, 
elk groot 10 x 1 i2, ingericht. De proefperken werden 
zó gelegd, dat zij geen grote bomen bevatten. Per proef-
perk werden alle planten van een label voorzien en werden 
de hoogten gemeten. Een boomkenner verleende hulp bij de 
soortbepaling. 

Het ligt in de bedoeling na betrekkelijk korte tijd 
( 2 - 3 maanden) een eerste heropname uit te voeren, waar
bij nagegaan zal worden welke planten uitvielen en wat 
zich inmiddels installeerde. De opnamen zullen zich over 
minstens 1 jaar uitstrekken. Een tweede hoogtemeting 
zal pas na 1 jaar geschieden. 

Hoewel een éénmalige opname ons wat dit betreft 
weinig kan leren, lenen de waarnemingen zich wel voor 
enige nadere beschouwing. 

In de 3 proefperken werden (dus per 10 m2) 144, 180 
en 186 individuen geteld. De soorten werden voorlopig 
gerubriceerd naar de plaats die het volwassen individu 
in de opstand inneemt • ) : 

A- en B-etage (bomen 18 - 45 m) 33$ 
C-etage (bomen 8 - 18 m) 17$ 
D-etage (boompjes en struiken 3 - 8 m) 4$ 
houtige lianen 18$ 
kruidachtige lianen (div. Piperaceae en 
Araceae) 4$ 
geofyten (Maranthaceae, Musaceae) 5$ 
overige kruidachtige planten 11$ 
onbekend 8$ 

Hoewel deze cijfers nog enige herziening behoeven 
valt reeds het grote aandeel op van jonge exx. der boom
etages (minstens 50$). Voorts nemen lianen een grote 
plaats in. 

2.12. LIANENPOPULATIE IN ONGEREPT DROOGLANDBOS EN DAARVAN 
AFGELEIDE VEGETATIES (Bsk/67/5) 

2.12.1. Probleemstelling 

Lianen spelen bij de successie een voorname rol. 
Gedurende de eerste jaren na ontbloting van het terrein 
of sterke lichtstelling van het bos zijn zij vaak zeer 
talrijk en beheersen zij het vegetatiebeeld. Bij voort
schrijdende ontwikkeling plegen zij in betekenis af te 
nemen; evenwel blijven zij - meer of minder abundant -
in alle stadia voorhanden. 

•; Aangesloten werd bij de door Schulz (I960) voor het
zelfde bos gegeven indeling' in etages ("Ecological 
studies on Rain Forest in Northern Suriname") 
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Lianen maken als deel der totale vegetatie uiteraard 
onderwerp van studie uit in de ten behoeve van het suc-
cessieonderzoek ingerichte en in te richten efemere en 
permanente proefperkcn. Door hun wijze van voorkomen -
vooral in de hoogste etage(s) - laten de gebruikelijke 
opnametechnieken ons t.a.v. lianen echter veelal in de 
steek. Bij de opname van efemere proefperken, waar de ve
getatie i.h.a. niet behoeft te worden ontzien, kunnen 
bomen - wanneer lianen zich in de kronen bevinden -
worden geveld. In de permanente proefperken is zulks 
niet mogelijk, terwijl ook voor een boomklimmer de lianen 
vaak onbereikbaar zijn. 

Het zijn met name de lianen in het drooglandbos die, 
als gevolg van deze omstandigheid, bij het successie-
onderzoek zoals dit volgens de reeds genoemde projecten 
wordt verricht onvoldoende aandacht krijgen. Ook het om
vangrijke vroegere onderzoek m.b.t. dit bostype biedt 
weinig gegevens over de lianenpopulatie. Vereist is der
halve een speciaal onderzoek, dat er in eerste instantie 
op gericht is een inzicht te geven in opbouw en samen
stelling van de lianenpopulatie van het drooglandbos. 
Daarnaast zal gezocht moeten worden naar de betrek
kingen tot de lianenpopulaties in genetisch met het 
drooglandbos verbonden begroeiingstypen. 

2.12.2. Methodiek 

De lianenpopulatie van het drooglandbos laat 
zich het beste analyseren aan de hand van een bemonste
ring van een bepaald, min of meer uitgestrekt areaal 
of door middel van een volledige inventarisatie van een 
in omvang beperkter gebied. In beide gevallen moet een 
belangrijk aantal bomen worden geveld. 

Het ligt voor de hand te trachten het onderzoek daar 
te verrichten waar uit anderen hoofde reeds bomen worden 
geveld. In het bijzonder wordt gedacht aan: 
(1). Bosexploitatie. Geveld worden verspreide stammen 

in het bos. Een lianenopname aan de gevelde bomen 
houdt een bemonstering in van de lianenpopulatie 
der hoogste etage(s) van het betrokken bosgedeelte. 
Hierbij wordt verondersteld dat er geen specifieke 
affiniteiten bestaan tussen bepaalde boom- en 
lianensoorten. 

(2). Wegaanleg. Hierbij worden alle stammen over een 
lange doch betrekkelijk smalle strook omgedozerc, v 

Een bemonstering zich baserend op deze ,!proefbaan" 
verdient de voorkeur Doven die volgens (1). 

(3). Aanleg van proefperken bestemd voor het successie-
onderzoek op ontbost terrein (Bsk/67/1). Ook in dit 
geval het vellen of omdozeren van alle stammen. 
Wegens de betrekkelijk kleine oppervlakken ware een 
volledige inventarisatie daarvan uit te voeren. 
Bezwaarlijk is dat de arealen waarschijnlijk te 
klein zijn voor het verkrijgen \an een representatief 
beeld. 
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Ter vergelijking zal in hetzelfde gebied een inven
tarisatie worden uitgevoerd in êên of enkele secondaire 
begroeiingen, ontstaan uit het drooglandbos, b.v. een 
boscultuur. 

2.12.3. Verloop en resultaten 

In afwachting van een goede gelegenheid een aanvang 
te maken met de inventarisatie van het drooglandbos 
werd reeds de lianenpopulatie van een natuurlijk verjongd 
perceel te Kamp 8 in studie genomen (vak 1/3). Dit vak 
werd intensief geëxploiteerd in 1955, gezuiverd (ver
giftiging vanaf 10 cm dbh) in 1959» nadien volgden diver
se stakenvergiftigingen en vrijstellingen, de laatste 
sinds 1961 strooksgewijs. De begroeiing, thans 8 - 12 m 
hoog, is matig open waar het de vrijstellingsstroken be
treft en dicht in de tussengelegen "rillen" (kapoeweri-
karakter). 

Ter eerste oriëntatie werden op 2 plaatsen binnen de 
vrijstellingsstroken de lianen geïnventariseerd binnen 
een klein, echter successievelijk vergroot proefvak: 

Oppervlak (m2) Soortental 

Proefperk 1 Proefperk 2 

2 x 2 11 7 
3 x 3 (+5=) 16 (+9») 16 
4 x 4 (+6=) 22 (+4=) 20 
5 x 5 (+2=) 24 (+3=) 23 

De grote aantallen soorten op een klein oppervlak zijn 
wellicht toe te schrijven aan het herhaalde kappen van 
de stroken, waardoor de bovengrondse concurrentie tussen 
de lianen onderling steeds wordt teruggezet. In een meer 
"natuurlijke" kapoeweri liggen deze aantallen hoogst 
waarschijnlijk lager. 

Eén ha van de cultuur werd intensief onderzocht. 
Voorlopig werden 63 "soorten" onderscheiden. Sen nadere 
beschouwing van het verzamelde materiaal zal echter on
getwijfeld leren dat in ettelijke gevallen wat voorlopig 
als den "soort" bijeen werd gevoegd meerdere botanische 
soorten omvat (div. Piperaceae, Araceae en eventueel 
Bignoniaceae). Ook werden tot op het laatst nog nieuwe 
vondsten gedaan, zodat mag worden aangenomen dat de in
ventarisatie niet geheel volledig is. Op grond van deze 
overwegingen wordt het totaal aantal soorten voor de 
onderzochte ha op minstens 80 geschat. 

Bloeiend en fructifieerend materiaal werd zoveel mo
gelijk binnen het bewuste 1 ha-vak verzameld. Wanneer 
niet aanwezig werd het in de omgeving gezocht. 
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3. LANTHUISHOUDKUNDIG ONDERZOEK (door J.T. Sital) 

3.1. BEDRIJFSECONOMISCH ONDERZOEK IN DE MIDDENSTANDS-
RIJSTPOLDER TE WAGENINGEN (Lhk/65/l) 

3.1.1. Probleemstelling 

Sedert het begin van het middenstandsrijstproject 
in de Wageningenpolder worden de bedrijven door ons be
drijfseconomisch onderzocht. De analyses moeten ons de 
kengetallen opleveren voor de vergelijking van de uit
komsten van eenzelfde bedrijf van oogst tot oogst 
(interne bedrijfsvergelijking). Het project biedt tevens 
een zeer goede mogelijkheid tot zinvolle externe verge
lijkingen omdat wij hier te maken hebben met bedrijven 
die naar hun mogelijkheden niet veel van elkaar verschil
len. Op deze wijze kunnen wij vaststellen welke factoren 
tot succes leiden en ook nagaan hoe deze bedrijven zich 
in de practijk ontwikkelen. 

3.1.2. Methodiek 

Voor ons doel worden de bedrijfsgegevens van elke 
productieperiode aan een analyse onderworpen. In tegen
stelling tot onderzoekingen in de kleinlandbouw kan in 
dit geval gebruik gemaakt worden van de bedrijfsboek-
houdingen van de boeren, die tijdens de verplichte op
leidingsperiode van een jaar, het nodige onderricht in 
de kunst van het boekhouden hebben gekregen. 

3.1.3. Verloop en resultaten 

Een rapport over de analyse van de bedrijfsuitkomsten 
van de najaarsoogst 1966 kan binnenkort verwacht worden. 

3.2. THACTORONDERZOEK OP KLEINE BEDRIJVEN (Lhk/66/l) 

3.2.1. Probleemstelling 

Dit onderzoek is gericht op de bepaling van de renta
biliteit van de exploitatie van landbouwtrekkers door een 
aantal klein-landbouwers. 

3.2.2. Methodiek 

Bij een vijftal geselecteerde boeren werden boek
houdingen opgezet, die ons de gegevens moeten opleveren 
voor de bepaling van de kosten verbonden aan het bezit 
en het gebruik van de tractoren, de werkzaamheden en de 
mate van gebruik en de inkomsten uit loondiensten bij 
anderen. 
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3.2.3. Verloop en resultaten 

In maart werd een vol jaar van opnamen afgesloten. 
Met de verwerking en analyse vau de binnengekomen gegevens 
zal spoedig een begin worden gemaakt. 

3.3. BEDRIJFSECONOMISCH ONDERZOEK IN DE KLEINLANDBOUW-
BACOVENCULTÜUR (Lhk/66/2) 

3.3.1. Probleemstelling 

Als een onderdeel van haar streven de Surinaamse land
bouw te diversifieeren en te ontv/ikkelen en de kleinland-
bouwer een hoger arbeidsinkomen te verschaffen werd door 
de overheid in het jaar 1962 een experiment begonnen in 
de bacovencultuur. Middels een voor het land nieuwe 
organisatievorm, v/aarbij een aantal kleinlandbouwbedrijven 
"aanleunt" tegen een kernbedrijf dat de opleiding, de 
voorlichting, de afzet van het product en andere dienst
verlening (bespuiten, leveren van plantmateriaal, mest
stoffen, enz.) verzorgt, zou getracht worden de klein-
landbouwers te vormen tot geschikte "managers" voor de 
bacovencultuur. Van deze "geleide ontwikkeling" van over 
het algemeen traditionele semi-subsistence boeren en land
arbeiders tot bedrijfsleiders van gecommercialiseerde 
bedrijven, die eer. kwaliteitsproduct voor de exportmarkt 
leveren, werd veel verwacht. Na een hoopvol en bevredi
gend begin wordt het experiment thans wat de realisatie 
van dit doel betreft, niet als een succes beschouwd. 
De algemene mening is dat de huidige bedrijfshouders zich 
niet meer zo geestdriftig betonen voor de juiste uitoefe
ning van deze cultuur. Zo zou de aanplant verwaarloosd 
worden, de opbrengsten zijn gedaald, terwijl de kwaliteit 
van het product bij lange.na niet voldoet aan de export-
eisen. 

Het betreft hier het bacovenkernbedrijf en omliggende 
4 ha bedrijven in de Santopolder in het district Suriname. 
Getracht wordt om via onderzoek de oorzaken van genoemd 
onbevredigend verloop op te sporen. Behalve aan de werking 
van deze organisatievorm en de problemen die zich daarbij 
voordoen of hebben voorgedaan, wordt grote aandacht ge
schonken aan bedrijfseconomische aspecten van de klein-
landbouwbacovencultuur. Dit zal moeten uitmonden in een 
evaluatie op micro-niveau of een toetsing in de praktijk 
van de premissen waarvan men bij de bedrijfsplanning is 
uitgegaan. Het vaststellen van bedrijfseconomische groot
heden (arbeidseisen, productiviteiten van productiefac
toren, kostprijzen, boereninkomen e.d.) in de bacovencul
tuur ter vergelijking met andere gewassen is zonder meer 
nuttig. Kennis van deze basisgrootheden maakt het voorts 
ook mogelijk om criteria aan te geven die kunnen voeren 
tot een realistische planning van een eventuele toekomstige 
uitbreiding van dit bedrijfstype. 
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3.3.2. Methodiek 

In november 1966 werd in de Santopolder "bij de baco-
venboeren een bedrijfseconomisch onderzoek opgezet. Wij 
hebben hier te maken met een "case-study" waarbij alle 
boeren bij het onderzoek worden betrokken. Door het ge
ringe aantal bedrijven, nl. 26, was dit niet alleen ver
standiger, maar ook uitvoerbaar. 

Bij de veldstudie wordt van een aan de locale om
standigheden aangepaste boekhoudkundige methode gebruik 
gemaakt. De voor ieder afzonderlijk bedrijf ingerichte 
eenvoudige boekhouding wordt door een enquêteur bijge
houden. Voor dit doel v/orden de gewenste gegevens op een 
dagformulier genoteerd. Deze gegevens betreffen de aan
wending van gezins- en loonarbeid voor de diverse werk
zaamheden op het bedrijf, de arbeidsaanwending buiten 
het eigen bedrijf, de bedrijfskosten, opbrengsten, ver
koop van producten via en buiten het kernbedrijf om. 

De inventarisatie van de bedrijven werd aan het 
begin van het onderzoek verricht. 

Het ligt in de bedoeling de verzameling van de 
gegevens over een heel jaar uit te strekken. 

3.3.3» Verloop en resultaten 

In verslagperiode werd het veldonderzoek voortgezet-
Helaas moesten drie bedrijven buiten het onderzoek 
worden gelaten. Eén vanwege ziekte van de bedrijfsleider, 
een tweede boer wegens frequente afwezigheid en een derde 
omdat deze na verloop van tijd zijn medewerking niet 
wilde continueren. 

Een rapport over de voorlopige verwerking en analyse 
van de bedrijfsgegevens van de eerste vier maanden kan 
zeer binnenkort worden verwacht. 

3.4. VERGELIJKEND BEDRIJFSECONOMISCH ONDERZOEK IN 
VERSCHILLENDE GROOTTEKLASSEN VAN RIJSTBEDRIJVEN 
(Lhk/67/1) 

3.4.1. Probleemstelling 

De centrale vraag waarop wij middels dit empirisch 
onderzoek een antwoord trachten te vinden is welk ver
band er bestaat tussen bedrijfsgrootte en bedrijfs-
efficiëntie in de bevolkingsrijstcultuur in Suriname. 
Met andere woorden, leidt een vergroting van de schaal 
waarop productiefactoren en productiemiddelen met elkaar 
worden gecombineerd tot significante verschuivingen in 
de productiviteit van deze schaarse hulpbronnen? 
Theoretisch bezien, zou zulk een schaaleffect, dat in de 
Anglo-Amerikaanse literatuur kernachtig wordt uitgedrukt 
o.a. met de term "returns to farm-size", van een 
proportioneel of semi-proportioneel karakter kunnen zijn. 
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D.w.z. dat indien, uitgaande van een bepaalde situatie, 
alle productiefactoren relatief in gelijke mate zouden 
worden vergroot, de opbrengst evenredig ("constant 
returns - " ) , neer dan evenredig ("increasing returns -") 
of minder dan evenredig ("decreasing returns to farm 
size") zou kunnen toenemen. In de praktijk van de landbouw 
komt een dergelijke equi-proportionele verandering van 
alle inputs natuurlijk niet voor en wordt meestal onder 
schaalvergroting de areaalvergroting ("landschaal") 
en de daardoor veroorzaakte verschuivingen en aanpassingen 
in de bedrijfsorganisatie en wijze van bedrijfsvoering 
verstaan. 

Ten aanzien van ons vraagstuk blijft de literatuur 
over de bedrijfseconomische aspecten van de landbouw in 
de tropen en subtropen weinig doorzichtig, w?„araan moge
lijk een gebrek aan empirisch materiaal ten grondslag 
lit.t. Veelal wordt echter aangenomen dat een meer dan 
evenredige opbrengstverhoging, dus esn belangrijke ver
betering van het netto resultaat (dalingen in de gemid
delde kosten), een begeleidend verschijnsel van bedrijfs-
vergroting zal zijn. Deze veronderstelling spruit voort 
uit de ruimore mogelijkheden die grotere bedrijven 
bieden voor een doelmatiger en rationeler gebruik van 
beschikbare productiefactoren en productiemiddelen. Men 
denkt aan de mogelijkheden tot arbeidsverdeling en ar-
beidsrationalisatie, doelmatiger verkaveling, vollediger 
benutten van ondeelbare hulpmiddelen e.d. De vraag is 
dus óf en in welke mate op boerengezinsbedrijven in de 
tropen deze mogelijkheden worden benut. Pogingen in b.v. 
India om door horizontale integratie van kleine produc-
tie-eenheden in productiecoöperaties en in de Sovjet-Unie 
d.m.v. collectivisatie, de verwachte voordelen van schaal
vergroting te realiseren, hebben niet tot bemoedigende 
resultaten geleid. Inzicht in de factoren die, en de 
mate waarin deze, de efficiëntie beïnvloeden is nuttig, 
want slechts hierdoor kunnen wij komen tot planning van 
een optimaal gebruik van de beschikbare productiefactoren 
in de landbouw. 

Een ander, doch niet minder interessant vraagstuk 
waarop wij enig licht trachten te werpen is, of binnen 
een bedrijfsklasse tussen verschillende bevolkingsgroepen 
(in dit geval Javanen en Hindostanen) die overigens in 
nagenoeg dezelfde natuurlijke milieus geplaatst zijn, 
verschillen optreden m.b.t. do economie van de rijstvoort-
brenging (combinaties van productiefactoren, productie
technieken, efficiëntie van productiefactoren, e.d.). 
Constatering van belangrijke verschillen zou aanleiding 
kunnen geven tot het speuren naar de socio-culturdle 
achtergronden en mogelijk andere oorzaken hiervan. 

Om op deze en andere vragen (w.o. de kapitaalvorming 
op individuele bedrijven; het verband tussen bedrijfs-
grootte, grootte van het bedrijfsinkomen en omvang van 
het buitenwerk! "diseconomies" van de bedrijfsversnippe-
ring) een bevredigend antwoord te kunnen geven is 
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diepgaand en intensief onderzoek op micro-economisch 
niveau noodzakelijk. Dergelijke onderzoekingen die ons 
inzichten verschaffen in de structuur, factor-factor 
en factor-product relaties en andere economische aspecten 
van landbouwbedrijven zijn onontbeerlijk voor het for
muleren van b.v. het overheids landbouwbeleid en de 
realistische planning van de ontwikkeling van de land
bouw. 

3.4.2. Methodiek 

.Voor het bereiken van de gestelde centrale doel
stellingen, komt het ons het beste voor, ter vergelij
king met elkaar, productiefuncties voor een aantal be-
drijfsgrootteklassen te schatten. De keuze van een 
productiefunctie van een logarithmische vorm is gebrui
kelijk, aangezien door de berekening van de som van de 
productie-elasticiteitscoëfficienten een uitspraak ge
daan kan worden over de optredende schaaleffecten. 

Ons voorlopig doel is echter het systematisch ver
zamelen van de nodige gegevens over de verschillende 
inputcomponenten alsmede de opbrengst. De realisatie 
hiervan is noodzakelijk voor het bereiken van ons 
uiteindelijke doel, het bepalen van de factor-product 
relaties. 

In verslagperiode werd met het oog hierop een 
begin gemaakt met een vergelijkend bedrijfseconomisch 
onderzoek in een aantal grootteklassen van rijstbe
drijven. Rijst werd gekozen om de overheersende rol van 
dit gewas in de landbouw van Suriname, maar bovenal 
vanwege de beschikbaarheid van een voldoend aantal be
drijven om een wiskundig-statistische verwerking van de 
bedrijfsgegevens mogelijk te maken. Op het district 
Nickerie viel de keus bij het zoeken naar een gebied 
waar het onderzoek zou worden geconcentreerd. De 
belangrijkste overwegingen waren de aanwezigheid van 
ruime aantallen bedrijven in diverse grootteklassen en 
de grotere mate van homogeniteit t.a.v. het grond- en 
watercomplex in vergelijking met rijstgebieden in andere 
districten. Een grote homogeniteit is gewenst om de 
factor-product relaties vrij te houden van allerlei 
vertroebelende invloeden, die hybridisatie van de pro
ductiefunctie kunnen veroorzaken. Zulke invloeden kun
nen uitgaan van heterogeniteit in factoren als beheer, 
bodemgesteldheid, waterbeheersing enz., die bovendien 
moeilijk te kwantificeren zijn. 

Voor ons project werd besloten de aandacht te con
centreren op de drie volgende grootteklassen: kleine 
bedrijven ( 1 - 2 ha), middelgrote bedrijven ( 4 - 6 ha) 
en grote bedrijven (o - 20 ha), met Hindostaanse 
bedrijfsleiders. De steekproef per klasse werd op een 
gecombineerde, aselecte en doelgerichte of subjectieve 
wijze getrokken, waarmee gezegd wil zijn dat de keuze 
van de bedrijven niet alleen aan het toeval werd 
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overgelaten. Immers ons interesseert niet in de eerste 
plaats de representativiteit van de verkregen x~esultaten 
voor een bepaalde klasse als wel de schatting van een 
productiefunctie die de weergave dient te zijn van de 
zuivere input-outputrelaties binnen deze klasse. De oor
spronkelijke steekproef (master-sample) werd ruimer ge
kozen dan het benodigde aantal, waarna exceptionele ge
vallen die de heterogeniteit in factoren zouden vergro
ten werden geschrapt (b.v. verwaarlozing van het bedrijf 
door ziekte, ouderdom of afwezigheid van de boer, onver
deelde boedels, grote verschillen in grondkwaliteit en 
waterbeheersingsmogelijkheden). In de 1 - 2 ha klasse 
werden ruim 50 bedrijven met Hindostaanse en ca 50 
met Javaanse bedrijfsleiders gekozen. Ook voor de midden
klasse en grote bedrijven werd vcor onze studie, met 
het oog op do optredende variabiliteit, de doorlichting 
van ruim 50 bedrijven van Hindostaanse boeren noodzake
lijk geacht. 

Van de gekozen bedrijven zullen twee categorieën 

fegevens verzameld worden: 
a) Algemene bedrijfsgegevens, die ons inzicht moeten 

verschaffen in de structuur van de bedrijven. 
Het betreft hier dus gegevens over b.v. gezin, land, 
landgebruik en bedrijfsonderdelen, kapitaalsinves
teringen e.d. (bedrijfsinventarisatie). Deze worden 
bij voorkeur jaarlijks aan het begin van het onder
zoek verzameld m.b.v. een inventarisatieformulier. 

(b) Gegevens over de dagelijkse activiteiten en trans
acties t.b.v. de productie, waarbij de factoraan
wending op het eigen bedrijf en daarbuiten het gehele 
productieseizoen wordt opgenomen. 

Wat betreft de methode voor deze dagelijkse opname 
leek ons de boekhoudkundige methode (farm bookkeeping 
method) de beste keus. De op een dag aangewende arbeid 
en gebruikte productiemiddelen kunnen slechts met een 
behoorlijke graad van nauwkeurigheid achterhaald worden 
als deze nog vers in het geheugen van de boer liggen. 
Voor elk bedrijf werd een aan ons doel aangepaste boek
houding opgezet. De manier van bijhouden wijkt echter af 
van die in de ontwikkelde landen waar de boer dit zelf 
kan verzorgen. In ons geval is dit door de ontoerei
kende ontwikkeling van de boer, zijn geringe bereidheid 
en gebrek aan discipline niet haalbaar, waardoor aanpas
sing aan de omstandigheden noodzakelijk is. Hiertoe zijn 
de bedrijven aan enquêteurs toegewezen die door onder
vraging van de boer zorg moeten dragen voor de boekhouding. 
Hierbij wordt gebruik gemaakt van een dagformulier, een 
"schedule" waarin de onderwerpen waarover gegevens ver
langd worden in tabelvorm zijn opgesteld. In principe 
zou de opname dagelijks moeten geschieden, maar in de 
practijk zal dit met de bestaande organisatie neerkomen 
op tweemaal per week. De tijdsduur tussen twee opeenvol
gende bezoeken zal in de piekperioden in geen geval 
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langer mogen zijn dan 3 - 4 dagen. Een belangrijk voor
deel van de frequente bedrijfsbezoeken is dat contrôle 
door observatie mogelijk wordt, wat bij het terugblikken 
over een langere periode (survey-methode) niet het geval 
kan zijn. 

Het veldonderzoek zal minstens twee achtereenvolgende 
jaren duren i.v.m. variaties in klimatologische e.a. 
omstandigheden, die belangrijke invloeden kunnen hebben 
op de opbrengst van en de inputs voor het gewas. Het 
is voorts niet ondenkbaar dat door onervarenheid en on
bekendheid zowel bij enquêteur als respondent, in de 
beginfase gebreken en onbetrouwbaarheden in het cijfer
materiaal binnensluipen. 

3.4.3. Verloop en resultaten 

In verslagperiode werd de nodige aandacht geschon
ken aan de voorbereiding en de opzet van het veldonder
zoek. Hiertoe hadden wij in de eerste plaats oriënte
rende gesprekken met landbouwkundigen van het Ministerie 
van Landbouw, Veeteelt en Visserij en een aantal boeren 
en werd studie gemaakt van ervaringen van zowel onze 
afdeling als verschillende onderzoekers in het gebied 
Nickerie. 

Om te kunnen komen tot een keuze van de subjecten 
werden voor de drie bedrijfskiassen zo volledig mogelijke 
lijsten van afzonderlijke bedrijfseenheden samengesteld. 
Voor dit doel werd dankbaar gebruik gemaakt van de ge
gevens verzameld bij de areaalopnamen 1966 door de afd. 
landbouwstatistiek van het Ministerie van L.V.V. Bij 
contrôle in de praktijk bleek echter al gauw dat de 
lijsten enigszins afweken van de werkelijke situatie ten 
gevolge van onvolkomenheden in de coördinatie van de 
opnamen, maar bovenal door de dynamiek in het bedrijfs-
groottepatroon door inhuur en verhuur van grond. Zelfs 
na de definitieve keuze moesten bedrijfsleiders van de 
lijst afgevoerd worden omdat deze door inhuur resp. ver
huur van land enkele weken voor het begin van het rijst-
seizoen in een andere klasse terecht kwamen. De recente 
verhoging van de padiprijs heeft de markt extra levendig 
gemaakt, omdat het mede hierdoor voor velen lonend werd 
extra land van particulieren in te huren. De gesigna
leerde jaarlijkse verschuivingen kunnen voor een meer
jarig onderzoek als het onze de nodige complicaties gaan 
opleveren. 

Ongeacht de verfijning van de gebruikte methoden, 
blijft de betrouwbaarheid van de gegevens in belang
rijke mate afhankelijk van de man die ze verzamelt. De 
enquêteur wordt terecht beschouwd als een belangrijke 
schakel in onderzoekingen als de onze. Bij vorige 
onderzoekingen van onze afdeling werd steeds een beroep 
gedaan op ervaren krachten in dienst van het Ministerie 
van L.V.V. Door de omvang van het huidige onderzoek en 
de geringe bereidheid van bovengenoemde krachten om 
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in dezelfde mate als voorheen hun medewerking te blijven 
verlenen, moest echter worden overgegaan tot recrutering 
en opleiding van nog onervaren krachten. 

Aangezien dat door ons van groot belang werd geacht 
voor een bevredigende responsie van de zijde van de boe
ren en een vlot verloop van het onderzoek, werden alle 
boeren door de leider van het onderzoek en zijn mede
werkers bezocht en werd daarnaast via de radio algemene 
bekendheid aan ons werk gegeven. Bij deze gelegenheid 
werden aard, doel en belang van het onderzoek zo goed 
als mogelijk uitgelegd. De medewerking van de boeren is 
soms matig uit vree3 dat de gegevens tegen hen gebruikt 
zullen worden. De instelling belast met het onderzoek 
werd daarom goed belicht en de vertrouwelijke aard van 
de gegevens werd gegarandeerd. Ondanks de af en toe 
gesignaleerde "onderzoek-moeheid" zegden de meeste 
boeren hun medewerking aan het onderzoek toe. 
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4. SOCIOLOGISCH ONDERZOEK (door G. Kalshoven) 

4.1. SOCIOLOGISCHE EN ORGANISATORISCHE ASPECTEN VAN DE 
LANDBOUWVOORLICHTING IN SURINAME (Soc/67/l) 

4.1.1. Probleemstelling 

In de meeste ontwikkelingslanden in de tropen zijn 
in de loop van de tijd instanties van landbouwontwik
keling en landbouwvoorlichting in het leven geroepen, 
teneinde door introductie van productieverhogende en 
andere maatregelen verbetering te brengen in de levens
omstandigheden van de agrarische bevolking. In de 
meeste gevallen worden de voorlichtingsactiviteiten ge
leid door overheidsinstanties. Dit geldt ook voor 
Suriname, waar de betrokken landbouwvoorlichtingsdienst 
ressorteert onder het Ministerie van Landbouw, Veeteelt 
en Visserij. 

Bij het introduceren van nieuwe landbouwmethoden 
is de verhouding tussen de voorlichtinggevende instantie 
en de landbouwbevolking van grote betekenis voor het 
introduceren en aanvaarden van vernieuwingen in de 
landbouw. Aan de ene zijde onderscheidt men een dienst 
die bepaalde vernieuwingen wenst door te voeren in de 
landbouw. Een dergelijke dienst is in het algemeen als 
een moderne instantie te karakteriseren, die met ratio
nele middelen het gestelde doel wil bereiken. Aan de 
andere zijde staat een bevolkingsgroep, die met eenvou
dige, doch beproefde middelen haar bedrijf uitoefent 
en die gewoonlijk als een traditioneel ingestelde groep 
getypeerd wordt. 

Bij het propageren van moderne landbouwmethoden in 
traditioneel georiënteerde samenlevingen is hot van 
belang te beseffen, dat de landbouwer in zijn economisch 
handelen door sociaal-culturele factoren beïnvloed wordt. 
Pactoren van dezelfde aard doen zich gelden bij zijn 
keuzebepaling ten aanzien van vernieuwingen in zijn 
bedrijf. Uit onderzoekingen van Spicer e.a. ') is ge
bleken, dat bepaalde technische verbeteringen in enige 
achtergebleven landbouwgebieden niet het gewenste resul
taat hebben opgeleverd wegens weerstanden van sociale en 
culturele aard. Goodenough •') heeft onderzoek gedaan 
naar de problemen van communicatie tussen de voorlichters 
("agents") en de landbouwers ("cliencs"). Van den Ban ''') 
heeft onlangs onderzocht op welke wijze boeren gebruik 
maken van de verschillende informatiebronnen van de 
landbouwvoorlichting in Nederland. 

1) Spicer, E.H. 1952, Human problems in technological 
change. 

*') Goodenough, W.H. 1963»Co-operation in change. 
• •*) Van den Ban, A.W. 1963, Boer en landbouwvoorlichting. 
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Het huidige onderzoek wil nagaan, welke sociolo
gische factoren een rol spelen bij het proces van voor
lichting in de Surinaamse landbouw. Vervolgens, in hoe
verre de gegeven omstandigheden invloed uitoefenen op de 
organisatorische structuur van de landbouwvoorlichtings-
dienst en de door deze ondernomen activiteiten. Als 
voornaamste twee onderwerpen van onderzoek kunnen der
halve worden onderscheiden: 
1. Sociaal-economische factoren die van invloed zijn op 

het aanvaarden van vernieuwingen in de landbouw door 
kleinlandbouwers. 

2. Organisatorische aspecten van de landbouwvoorlichtings-
dienst, met betrekking tot de activiteiten die op ver
nieuwingen in de kleine landbouwbedrijven zijn gericht. 

Nagegaan zal worden in hoeverre de volgende variabelen 
van invloed zijn op het proces van de voorlichting: 
het ontwikkelingspeil en de positie van de landbouwers ; 
de bedrijfsgrootte en gewassen; de ontsluiting, afzet
mogelijkheden en sociale voorzieningen. Voorts zullen 
variabelen van culturele aard in het onderzoek belicht 
worden, daar de Surinaamse landbouwbevolking is samen
gesteld uit groepen van verschillende ethnische her
komst. Om echter niet een te groot aantal variabelen 
in het onderzoek te betrekken, zal het onderzoek voor
lopig beperkt worden tot de landbouwers van Hindostaanse 
en Javaanse origine. 

4.1.2, Methodiek 

In de eerste fase van het onderzoek wordt een inven
tarisatie opgemaakt van de diverse objecten van land
bouwvoorlichting, die in de periode van 1955 tot 1966 
in Suriname werden ondernomen. Hiertoe worden de rappor
ten en verslagen over de landbouwvoorlichting geraad
pleegd. Vervolgens worden case-studies opgesteld d.m.v. 
diepte-interviews met een twintigtal geselecteerde land
bouwers. In deze fase worden ook een aantal landbouw-
voorlichters uitvoerig geïnterviewd. Aan de hand van het 
verkregen materiaal zullen de hypothesen en de vragen
lijst voor de tweede fase van het onderzoek worden samen
gesteld. 

In de tweede fase van het onderzoek zullen, na de 
gebruikelijke proefinterviews, ongeveer driehonderd land
bouwers (gezinshoofden) geïnterviewd v/orden. Pliervoor 
zal een gestratificeerde steekproef toegepast worden. 
Tijdens de interviews zullen vier enquêteurs gebruik 
maken van gedeeltelijk geprecodeerde vragenlijsten. Voor 
het aangeven vai de sociaal-economische positie van de 
landbouwers zal een gemodificeerde schaaltechniek van 
Sewell gebruikt worden. Voorts worden de landbouwvoor
lichtingsmethoden systematisch geobserveerd. 

In de eindfase van het onderzoek zal allereerst 
het verzamelde materiaal een voorlopige bewerking onder
gaan. Vervolgens zal het materiaal m.b.v. een 
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ponskaartencomputcr geanalyseerd v/orden. De onderzoek
resultaten zullen in een rapport worden neergelegd. 

4.1.3. Verloop en resultaten 

In de oriënterende fase van het onderzoek werd con
tact opgenomen met het Ministerie van Landbouw, Veeteelt 
en Visserij, het Landbouwproefstation, het Planbureau 
en met andere instanties die met voorlichtingstaken en/of 
onderzoek zijn belast. Enige landbouwressorten werden be
zocht en inleidende gesprekken werden gehouden over het 
doel van het onderzoek. Ten einde een zo gevarieerd mo
gelijk beeld te verkrijgen van de in Suriname bedreven 
landbouw, werd besloten het onderzoek uit te voeren in 
de districten Nickerie, Suriname en Commewijne. De in 
deze districten werkzame landbouwers voldoen aan de 
eisen van het onderzoek en zijn representatief voor de 
in de kustvlakte gevestigde landbouwers van Hindostaanse 
en Javaanse herkomst. Voorts werd een begin gemaakt 
met een inventarisatie van de diverse objecten van land
bouwvoorlichting, ondernomen in de periode 1955-1965. 

4.2. LANDBOUWBEVOLKING EN LANDBOU\¥HUISHOUDKUNDIGE VOOR
LICHTING IN NICKERIE (Soc/66/1) 

4.2.1. Probleemstelling 

Voor dit onderzoek geldt dezelfde probleemstelling 
als het onder no 4.1.1 gestelde, met dien verstande, dat 
in dit onderzoek speciaal de relatie tussen de land
bouwersvrouwen van Hindostaanae herkomst en de landbouw-
huishoudkundige voorlichting wordt belicht. 

4.2.2. Methodiek 

De bij dit onderzoek gebruikte methoden bestaan 
hoofdzakelijk uit interviews en observaties. Een vijf
tal vrije interviews leverde het materiaal voor de 
vragenlijst. Het onderzoek berust op vijftig gestruc
tureerde interviews, aangevuld met een aantal observaties 
die tijdens bijeenkomsten van de landbouwhuishoudkundige 
voorlichting verricht v/orden. In de eindfase van het 
onderzoek zullen de verkregen gegevens geanalyseerd 
worden, waarna samenstelling van het rapport volgt. 

4.2.3. Verloop en resultaten 

De praktijkstudente moj. M.H.P. Jansen begon haar 
onderzoek met een aantal waarnemingen tijdens bijeen
komsten van de Landbouwhuishoudkundige voorlichting in 
Nickerie. Met behulp van een tolk ondernam zij eerst 
vijf case-studies van geselecteerde landbouwersgezinnen. 
Na de gebruikelijke proefinterviews interviewde zij 
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vervolgens 50 huisvrouwen van Hindostaanse herkomst en 
woonachtig in de Westelijke en Oostelijke Polders. Veer
tig respondenten waren d.ra.v. een steekproef getrokken 
uit het totale aantal Lhk-leden; de overige tien waren 
geen leden van de Lhk. Van de zijde van de plaatselijke 
ressortleider en landbouwhuishoudkundige werd alle mede
werking ontvangen. 

4.3. LANDBOUWBEVOLKING EN LANDBOUWHUISHOUDKUNDIGE VOOR
LICHTING IN COMMEWIJNE (Soc/67/2) 

4.3.1» Probleemstelling 

Ook voor do probleemstelling van dit onderzoek wordt 
verwezen naar het onder no 4.1.1 gestelde. Doel van het 
onderzoek is om na te gaan welke relatie bestaat tussen 
de landbouwersvrouwen van Javaanse origine en de land
bouwhuishoudkundige voorlichting. 

4.3.2. Methodiek 

Het onderzoek is in grote lijnen opgezet zoals het 
onderzoek in Nickerie (Soc/66/l). Ook hier steunt het 
onderzoek op de interviews en observatiemethoden; zie 
onder no 4.2.2. 

4.3.3. Verloop en resultaten 

De praotijkstudente mej. D.C.E. van Wijk oriënteerde 
zich eerst ten aanzien van de landbouwhuishoudkundige 
voorlichting in do districten Suriname en Saramacca. Ver
volgens trof, zij voorbereidingen voor het onderzoek, 
dat in Commewije zal plaatsvinden. 
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BIJLAGE 1 

Toespraak van Dr.Ir. J. Ruinard, Directeur van het CELOS. 

bij de opening van het CELOS op 21 maart 1967 

Het is voor mij een eer en een genoegen U allen hier, 
in het nieuwe gebouw van het Centrum voor Landbouwkun
dig Onderzoek in Suriname, te mogen verwelkomen. 

Voor hen, die aan het CELOS verbonden zijn, is het 
een belangrijk en vreugdevol moment, nu zo dadelijk de 
Voorzitter van het Bestuur van de Landbouwhogeschool het 
Centrum zal openen. Wij zijn bijzonder blij, dat de heer 
en mevrouw Minderhoud voor deze gelegenheid naar Suriname 
hebben willen komen. Mede omdat dit wel op zeer over
tuigende wijze de belangstelling van de Landbouwhoge-
school voor het jongste harer instituten demonstreert. 

De geschreven geschiedenis van het CELOS vangt aan 
op 7 april 1965. Op die dag ondertekenden de Minister 
van Landbouw, Veeteelt en Visserij van Suriname en de 
Minister van Landbouw en Visserij van Nederland namens 
de beide rijksdelen een overeenkomst, waarbij Nederland 
zich verbond door en op kosten van de Landbouwhogeschool 
in Suriname een centrum voor landbouwkundig onderzoek 
te doen oprichten en exploiteren, en Suriname toezegde 
dit centrum grote faciliteiten te zullen verlenen. 

Al direct diende zich de vraag aan: waar bouwen 
wij het CELOS? Dat het in Paramaribo of omgeving zou 
moeten komen stond wel vast, en evenzeer dat het zou 
moeten worden gevestigd op vrij domcinland. Allerlei 
mogelijkheden werden onderzocht en allerlei plaatsen 
bekeken, zoals de Cultuurtuin, kleine percelen binnen de 
stadsgrenzen, Geyersvlijt, Leonsberg, ja zelfs ter
reinen bij de Kameelbrug en in Jarikaba. Stuk voor stuk 
hadden zij voordelen ten opzichte van andere locaties, 
doch ook nadelen. 

Een gelukkige omstandigheid was, dat juist in die 
periode de plannen met betrekking tot de oprichting van 
de Surinaamse Universiteit vastere vorm kregen. De ver
antwoordelijke autoriteiten besloten, dat deze zou komen 
op het Landsboerderijterrein na verplaatsing van de 
boerderij naar een gebied nabij Lelydorp." Ons werd een 
gedeelte van het voor de universiteit gereserveerde ter
rein aangeboden, en de Minister van LVV bleek bereid 
dit perceel al vooruitlopend op de verhuizing van de 
boerderij te onzer beschikking te stellen. Van dit aan
bod en deze bereidheid hebben wij dankbaar gebruik 
gemaakt. Want in vele opzichten is deze plaats voor ons 
ideaal. De heterogeniteit van de grond maakt het moge
lijk de meest uiteenlopende gewassen te verbouwen; de 
afmetingen van het perceel zijn zodanig dat wij voorlo
pig geen ruimteprobleem zullen kennen; en de gunstige 
ligging, naast de toekomstige universiteit en dicht
bij de stad, staat er borg voor dat zich hechte con
tacten zullen ontwikkelen tussen de CELOS-staf en 
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collega's werkzaam bij de landsdiensten, op plantages en 
bij bedrijven. 

De grondkwestie kreeg haar beslag in januari 1966. 
In aansluiting daarop werd de architect Harold van Ommeren 
verzocht een ontwerp te vervaardigen en het gehele project 
vervolgens klaar te maken voor aanbesteding. Hij betracht
te met dit alles grote spoed, zodat reeds vorig jaar juni 
tot aanbesteding kon worden overgegaan. De gunning aan de 
laagste inschrijver de N.V. Paramaribo Bouw- en Handels
bedrijf, volgde op 18 juli. De opdracht omvatte de bouw 
van een hoofdgebouw, een schuur en een garage, de con
structie van een brug over de Kasabaholokreek, het graven 
van een vijver, alsmede de aanleg van een toegangsweg, 
een parkeerplaats en enkele voetpaden. 

Wij zijn nu acht maanden verder en, ondanks enkele 
tegenslagen die de bouwwerkzaamheden vertraagden, gekomen 
aan het moment waarop het CELOS haar intrede doet in de 
maatschappij. U behoeft slechts naar buiten te kijken 
om te zien, dat wij zelfs in letterlijke zin over de ope
ning ßeen gras hebben laten groeien. Een zeker ongeduld 
is hieraan niet vreemd. Te lang reeds hebben wij voor onze 
onderzoekers en studenten gastvrijheid moeten vragen aan 
het Departement van LVV en het Departement van Opbouw. 
Wij zijn zeer dankbaar voor de werkruimte, die zij ons 
boden, maar verheugd dat wij daarvan niet langer gebruik 
behoeven te maken. 

Wat nu is tot stand gekomen is nog maar een begin. 
In de nabije toekomst zullen meer kantoorruimten en 
laboratoria, enkele plantenkassen en andere werken volgen. 
Dankzij dit begin is het echter mogelijk daadwerkelijk 
aan te vangen met de uitvoering van de taak, die de Land
bouwhogeschool het CELOS heeft opgedragen. 

En welke is nu wel die taak? De volgende sprekers 
zullen hieraan zeker ruime aandacht schenken. Daarom 
moge hier met een korte, en daardoor onvolledige omschrij
ving worden volstaan. Het CELOS stelt zich tot taak het 
door onderzoekers en studenten van de Landbouwhogeschool 
doen verrichten van voornamelijk fundamenteel onderzoek 
op het gebied van de tropische land- en bosbouw. Dit 
onderzoek moet passen in en een ondersteuning vormen van 
het onderwijs- en onderzoekprogramma van die afdelingen 
van de Landbouwhogeschool, welke geheel of ten dele op 
de tropen zijn gericht. Tegelijkertijd dient het zo goed 
mogelijk tegemoet te komen aan de behoeften van de tropen 
in het algemeen en die van Suriname in het bijzonder. 

Deze formulering impliceert, dat geenszins behoeft 
te worden gevreesd voor een duplicering van het voor
namelijk toegepaste onderzoekingswerk, hetwelk hier te 
lande wordt uitgevoerd door de researchafdelingen van 
overheidsdiensten, stichtingen en particuliere bedrijven. 
Concurrentie is dan ook zeer bepaald niet ons devies. 
Integendeel, wij hopen dat zich een innige samenwerking 
zal ontwikkelen, die beide partijen tot voordeel strekt. 
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Alvorens nu Z.E. de Minister van Landbouw, Veeteelt 
en Visserij te verzoeken het woord te nemen, moet ik 
mij nog van 6ên plicht kwijten. Het is de aangename 
plicht dank te brengen aan de velen, die behulpzaam 
waren bij de totstandkoming van het Centrum. Zowel in 
Suriname als in Nederland hebben wij steeds de grootst 
mogelijke medewerking en hulp ontvangen. Wij wisten 
reeds, dat men in Suriname kwistig is met gastvrijheid 
en begrip en graag de helpende hand reikt. De hartelijke 
wijze, waarop men ons tegemoet kwam, heeft echter alle 
verwachtingen overtroffen. Allerwegen is telkens weer 
de grootste bereidwilligheid aan de dag gelegd als het 
erom ging een CELOS-probleem op te lossen, hoe groot 
of hoe klein het ook was. Iets daarvan ziet U om U 
heen: het terrein, één van de offers die de Landsboor-
derij bracht; de gebouwen, een schepping van de archi
tect, de aannemer en zijn onderaannemers; het meubilair, 
een prestatie van een locale meubelmaker; de planten die 
deze bijeenkomst opluisteren, een gebaar van de Dienst 
der Beplantingen; de fraaie bloemstukken, een hoog
gewaardeerd geschenk van velen Uwer. Veel ook ziet U 
niet: het zijn de tijd die velen, van de hoogste in 
den lande tot de laagste, hebben gegeven en de moeite 
welke zij zich hebben getroost om te helpen het CELOS 
van een idee tot werkelijkheid te doen worden. De 
Ministeries van Landbouw en Visserij en van Financiën 
in Nederland nebben met grote welwillendheid de door 
de Landbouv/hogeschool ingediende plannen bestudeerd en 
goedgekeurd. Tal van afdelingen van de Landbouwhoge
school en diverse andere instituten gaven waardevolle 
adviezen. Het Bestuur van de Landbouwhogeschool, ten
slotte, heeft steeds het grootste begrip getoond voor 
het feit, dat de omstandigheden er soms toe dwongen 
hier af te wijken van de vanuit Nederland gegeven 
richtlijnen. Voor dit alles zijn wij buitengewoon 
erkentelijk. 
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BIJLAGE 2 

Toespraak van de heer H.S. Radhakishun, Ministor van 

Landbouw, Veeteelt en Visserij van Suriname, bij de 

opening van het CELOS op 21 maart 1967 

Het is met bijzonder veel genoegen, Mijnheer Ruinard, 
dat ik op Uw verzoek inga om ter gelegenheid van de ope
ning van het Centrum voor Landbouwkundig Onderzoek in 
mijn land, het woord te voeren. 

Ik zei, ik doe dit met bijzonder veel genoegen. 
In de eerste plaats, omdat ik de vestiging van dit 

Centrum hier van bijzonder groot belang acht. Ik kom 
daar straks nog op terug! 

In de tweede plaats omdat ik hier ook mode mag spre
ken, namens mijn Nederlandse Ambtgenoot Mr. Barend 
Biesheuvel. Hij heeft mij dit onlangs nog speciaal ver
zocht. Dat is een unicum, want Ministers van Landbouw, 
laten hun eigen landbouwzaken nu eenmaal zeer ongaarne 
aan anderen over. Daarnaast blijkt ook hier weer uit 
het bijzonder goede kontakt dat er bestaat tussen 
Landbouw-Nederland en Landbouw-Suriname. 

Excellenties, Dames en Heren, ik neem aan dat U 
Mijnheer Minderhoud in Uw toespraak, voorafgaand aan 
de opening van dit Centrum, de betekenis van dit 
onderzoekcentrum zult schetsen voor Nederland en de 
Landbouwhogeschool en de gebeurtenissen zult memoreren, 
die aan de dag van vandaag zijn voorafgegaan. 

Ik wil dan gaarne in het kort het grote belang be
lichten van het landbouwkundig onderzoek voor een land 
als Suriname en de belangrijke plaats die het CELOS 
daarbij zal kunnen innemen. 

Het was in maart 1965, dat tijdens de achtste 
Regionale Conferentie van de Voedsel en, Landbouw
organisatie voor Zuid Amerika, in het bijzonder de 
huidige stand van het landbouwonderzoek in onze landen 
werd besproken. 

Het beeld wat ons daar werd getekend v/as niet op
wekkend en men sprak zelfs van "an alarming picture* 
presented by educational, research and agricultural 
services". 

Maar ook bleek, dat in verschillende landen op de 
zojuist genoemde gebieden goede vorderingen zijn ge
maakt en men kon ook verder constateren: " that in 
several countries, institutions devoted to applied 
sceintific research in agricultural problems nave 
achieved considerable development". 

En ik geloof, uiteraard met de daarbij passende 
bescheidenheid, te mogen zeggen, dat ook Suriname 
gerekend mag worden tot die landen, die een "considerable 
development" hebben bereikt. 

Het landbouwkundig onderzoek, zonder welk een 
agrarische ontwikkeling onmogelijk is, heeft in ons 
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land reeds eeuwen terug zijn beoefenaren gekend. 
Ik zou willen noemen Maria Sybille Meriam, wier 

studies en tekeningen nu nog van waarde zijn voor entomo-
logen, biologen en landbouwkundigen, die in de 17e eeuw 
in Suriname werkte, en daarnaast Blom's beschouwingen 
van 1768, over de wijze waarop de Surinaamse bodem in 
cultuur diende te worden gebracht, die ook tot op de hui
dige dag nog van betekenis zijn. 

Reeds in de tweede helft van de 19e eeuw werden in 
Suriname botanische tuinen gesticht, doch zij verdwenen 
weer om tenslotte dan plaats te maken voor de in 1896 
aangelegde Cultuurtuin, U allen wel bekend. 

Op 4 december 1903 werd toen ons Landbouwproefstation 
gesticht en daarmede werd het landbouwonderzoek, een tot 
op den dag van heden voortdurende overheidszorg. 

Ik zal U niet vermoeien met een uitvoerig overzicht 
van de geleidelijke uitbouw van ons Landbouwproefstation 
en de onderzoekstaf. Vermeld zij, dat in de eerste 45 
jaren van het bestaan van het proefstation er 3 à 4 
academici werkzaam waren. 

Vandaag zijn dit twaalf academici en circa twintig 
landbouwtechnische ambtenaren. 

Deze houden zich in hoofdzaak bezig met het onderzoek 
betreffende de bodem, de gewassen en de ziekten en plagen. 

Daarnaast werken 2 academici aan de oplossing van 
veeteeltproblemen, 2 houden zich bezig met visserij-
aangelegenheden, 1 met de mechanisatie en 2 met landbouw-
economisohe vraagstukken. 

Tenslotte, hebben wij 3 cultuurtechnici, vooral 
belast met onderzoek en voorbereiding van onze landaan-
winnings- en landsaneringsprojecten. 

Wij beschikken momenteel over 7 proeftuinen met een 
cultuurareaal van 456 ha en een cacao-, citrus- en vrucht-
bomenkwekeri j. 

Het departement van Landbouw heeft verder aan de wieg 
gestaan van de Stichting voor Experimentele Landbouw
bedrijven, de Dienst Bodemkartering en het Bureau Lande
lijke Opbouw, terwijl er een goede samenwerking bestaat 
tussen de Afdeling Landbouwonderzoek van de Stichting 
Machinale Landbouw en ons Landbouwproefstation. 

Hoewel er uiteraard nog enkele wensen, b.v. de ver
vulling van enige vacatures, bestaan, mogen wij toch 
zeggen, dat wij qua instituten voor landbouwkundig onder
zoek en qua personeelsbezetting geen slecht figuur slaan. 

Ook de bedragen, die wij voor onderzoek besteden 
zijn niet onbelangrijk. 

Men kan zich afvragen of het wel verantwoord is 
zoveel personeel met onderzoek te belasten en of aan de 
aan het onderzoek bestede bedragen geen betere bestem
ming kan worden gegeven. 

Voor een ieder, die zich met de agrarische ontwik
kelingsproblematiek bezighoudt, is dit Qeen vraag meer, 
doch er blijken ook nog steeds mensen te zijn, die de 
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noodzaak van landbouwonderzoek in ons land niet begrij
pen of willen begrijpen en die niet weten dat landbouw
onderzoek doorzettingsvermogen eist en geduld en dat men 
niet zelden lang op bruikbare resultaten moet wachten. 
Daarom wil ik gaarne hier enkele opmerkingen over maken. 

Ik geloof dat ieder v/el overtuigd is van de noodzaak 
van wetenschappelijk onderzoek en ook zullen velen van 
U bekend zijn met de resultaten daarvan in meer ontwik
kelde landen. Ieder heeft wel gehoord van de enorme 
toename van de produktie aan agrarische produkten b.v. 
in de V.S.A. Een produktie die b.v. in de periode 
I9IO-I95O meer dan verdubbelde. 

Hede dank zij het wetenschappelijk onderzoek en de 
modernisering en mechanisering van de boerenbedrijven. 
En terwijl de produktie meer dan verdubbelde, nam het 
aantal arbeidsuren daarvoor nodig af en verminderde de 
agrarische bevolking, die in 1810 nog9/l0 van de gehele 
bevolking was, tot 1/5 in 1950. 

De v/aarde die men aan wetenschappelijk onderzoek 
hecht, kan ook worden geïllustreerd met eens enkele 
cijfers te noemen over het aantal instituten voor weten
schappelijk onderzoek t.b.v. de landbouw in Nederland. 

Uit een overzicht van de instellingen, werkzaam op 
het gebied van het landbouwkundig onderzoek in Neder
land kon ik opmaken, dat dit er maar liefst 58 zijn 
met daarnaast nog een groot aantal provinciale onder
zoekcentra en proeftuinen en niet te vergeten de labo
ratoria en proeftuinen van de Landbouwhogeschool te 
Wageningen. 

Voor de ontwikkeling van de tuinbouw alleen al, 
bestaan er drie instituten en zes proefstations, die 
uitsluitend tuinbouwkundig onderzoek verrichten en kent 
men er een 40-tal proeftuinen, demonstratiebedrijvcn, 
proefbedrijven etc. en twee laboratoria verbonden aan 
de Landbouwhogeschool. 

Zijn nu de resultaten, elders met dit wetenschap
pelijk onderzoek bereikt, nu niet toepasbaar onder 
onze omstandigheden en kunnen wij ons derhalve niet 
daartoe beperken zult U zich afvragen? 

Helaas is dit niet het geval. Sommige resultaten 
zijn ongetwijfeld van universeel belang, maar ook dan 
kunnen deze zelden worden overgenomen, zonder modifi
cering en aanpassing aan de plaatselijke omstandigheden. 

Daarnaast dient te worden gewerkt aan de oplossing 
van eigen specifieke problemen, zodat wel degelijk 
plaats is voor onderzoek in eigen land. 

Of dit resultaten heeft opgeleverd? Ongetwijfeld. 
Ik moge hiervoor verwijzen naar onze jaarverslagen en 
wetenschappelijke publikatios; ik wil U slechts noemen 
de resultaten op het gebied van het bodemkundig onder
zoek; de rijstselectie en de selectie van andere kort-
groeiende gewassen, het bacovenonderzoek, dat leidde 
tot vestiging van een zestal bacovenbedrijven met een 
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voorlopige exportproduktie van 3 miljoen gulden en een 
1000-tal werknemers; het oliepalmonderzoek dat, als de 
voortekenen niet bedriegen, zal leiden tot vestiging 
van een oliepalmonderneming; het graslandonderzoek, waar
door een betere voeding van het melkvee mogelijk werd en 
de melkproduktie aangevoerd aan de Melkcentrale steeg 
van + 5 miljoen liter in 1962 tot circa 7 miljoen in 
1966""en tenslotte het visserijonderzoek, dat resulteerde 
in een vestiging van een garnalenbedrijf voor export en 
binnen afzienbare tijd in de oprichting van een eigen 
Surinaamse rederij voor verhoging van de zeevisproduktie. 

Dames en Heren, met deze opmerkingen over het belang 
van wetenschappelijk onderzoek ten behoeve van de agra
rische ontwikkeling wil ik dan volstaan. 

Ik heb in het begin van mijn toespraak enkele uit
spraken gememoreerd van de achtste Regionale FAO Confe
rentie. 

Ik wil thans daar weer op terugkomen tn U mededelen 
wat de vergadering na vele beschouwingen over het land
bouwkundig onderzoek te hebben aangehoord, meende te 
moeten constateren en aan te bevelen. 
Geconstateerd werd: 
"tho conference recognized the necessity of planning 
agricultural research and directing it toward the real 
needs of the farmers. Pure research was necessary and 
opened up fields of work which could lead to useful and 
brilliant results, even though they might not solve the 
more immediate agricultural problems". 
En aanbevolen werd: 
"to prepare national agricultural research plans, 
coordinated by a central organization, in sufficient 
detail to permit the most effective utilization possible 
of all available human and physical resources". 

Excellenties, Dames en Heren, ik heb U in het kort 
de ontwikkeling van het landbouwkundig onderzoek in ons 
land geschetst; ik heb deze ontwikkeling geplaatst tegen 
een achtergrond van uitspraken over het onderzoek, ge
daan tijdens een FAO bijeenkomst en die betrekking heb
ben op de stand van het onderzoek in ons werelddeel en 
die ook de richting aangeven, waarin wij het verder 
moeten zoeken en die ik gaarne onderschrijf. 

En wanneer U dan een en ander nog eens overweegt, 
dan zult U begrijpen dat ik mij over de opening van 
CELOS bijzonder verheug, omdat hiermede weer een stap 
gezet wordt in de richting, zojuist aangegeven. 

Wij hebben immers gezien, dat op vele terreinen 
van onderzoek nog lacunes bestaan en dat door een betere 
samenwerking tussen onderzoek-instituten en onderzoekers 
hieraan iets gedaan kan worden. 

Met de opening van dit Centrum komt een samenwer
king tot stand met de Landbouwhogeschool te Wageningen 
in het bijzonder met de Tropische Afdelingen, 
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V/ij zullen daardoor meer onderzoek kunnen verrich
ten, dat uiteraard van veel belang is vbor Suriname, maar 
door de samenwerking met de Landbouwhogeschool ook van 
betekenis zal zijn uiteindelijk voor vele andere tro
pische landen. 

Wij hebben onlangs tijdens ons bezoek aan Columbia 
nog mogen ervaren, dat wij vele van onze buurlanden wat 
kunnen bieden en ook, hoe gaarne men nauwere relaties 
met de Landbouwhogeschool wil aanknopen. CELOS kan bij 
dit laatste een nuttige rol spelen. 

Ik kan overigens in dit verband memoreren, dat 
reeds zaaipadi van een aantal rijStrassen naar ver
schillende Zuid-Amerikaanse landen wordt geleverd; dat 
in Columbia reeds een oliepalmonderneming is opgezet 
met uit Suriname afkomstig plaatmateriaal en dat stu
denten van vele landen reeds ons land bezochten om zich 
op de hoogte te stellen van onze researchresultaten en 
de nodige ervaring op verschillend gebied op te doen. 

Met de opening van dit Centrum zal ook het fundamen
teel onderzoek in ons land meer aandacht krijgen. Door 
de beperkte staf en de beperkte middelen, hebben wij ons 
in hoofdzaak moeten richten op het oplossen van de 
problemen van de boer. Met CELOS, krijgt ook "pure 
research" de plaats, die het toekomt en ik hoop van 
harte dat dit "pure research" tot "useful and brilliant 
results" zal leiden. 

Tenslotte lijkt hot mij dat de Landbouwhogeschool 
en CELOS ons zullen kunnen bijstaan bij de uitvoering 
van ons voornenen om te komen tot opstelling van een 
nationaal onderzoekplan en ons zullen kunnen helpen bij 
het coördineren van het onderzoek. "Research management" 
heet dat tegenwoordig. Een bijzonder moeilijke opgave 
omdat het "managen van research" voor het overgrote 
deel een "leiden van de onderzoekers" betekent en de 
onderzoeker, de HOMO Investigans een vreemde species 
is, weliswaar verwant aan de HOMO Vulgaris, maar toch 
met een aantal specifieke eigenschappen. 

In ons ontwikkelingsplan voor de landbouw, veeteelt 
en visserij voor de komende tien jaren hebben wij onze 
gedachten over dit probleem neergelegd en ik hoop dat 
de Landbouwhogeschool met zijn grote ervaring op het 
zojuist genoemde gebied ons bij het "managen van de 
researchers" zal willen bijstaan. 

Dit alles, Dame3 en Heren, ik heb het U reeds 
gezegd, zal niet alleen van betekenis zijn voor de 
ontwikkeling van onze landbouw, maar ook voor vele andere 
gebieden met overeenkomstige bodem en klimaat. 

Suriname is reeds begonnen met haar research 
resultaten beschikbaar te stellen. 

Door samenwerking met CELOS en de Landbouwhogeschool 
zal dit werk kunnen worden uitgebreid. 

V/ij zullen naast de opbouw van eigen landbouw 
ook anderen meer kunnen gaan helpen om zo, 
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gezamenlijk te werken aan de oplossing van êón van de 
meest dringende problemen in onze wereld; voldoende voed
sel produceren voor de snel toenemende wereldbevolking. 

Mijnheer de Voorzitter van het Bestuur van de Land
bouwhogeschool, ik wil U, aan het einde van mijn toespraak 
gekomen, nog gaarne zeggen, dat de Regering van Suriname 
en ik in het bijzonder het zeer waarderen, dat U en 
Uw echtgenote de reis naar ons land hebben willen onder
nemen om dit Centrum vandaag te openen. 

U hebt in de afgelopen dagen reeds veel van het land 
gezien. U hebt ongetwijfeld kunnen waarnemen, dat er veel 
goeds tot stand is gebracht op het stuk van de landbouw
ontwikkeling, maar U zult ook hebben gezien dat er nog 
vele terreinen, vooral van onderzoek, braak liggen en U 
zult de overtuiging hebben gekregen, dat er voor de 
Landbouwhogeschool en CELOS een groot en schoon arbeids
veld gereed ligt. 

Wij van onze kant garanderen U dat wij CELOS de ge
legenheid zullen bieden rustig te arbeiden. 

Dames en Heren, ik heb U reeds gezegd, dat ik mede 
namens mijn Ambtgenoot Biesheuvel het woord heb mogen 
voeren. 

Ik wil gaarne tot slot dan als Surinaamse minister 
van deze plaats, hem en via hem de Nederlandse Regering 
dankzeggen voor het vertrouwen in ons land gesteld, door 
de vestiging van CELOS hier te bevorderen en tot stand 
te brengen. 

Ik hoop dat straks ook de Nederlandse ministers, die 
betrokken zullen zijn bij de ontwikkeling van mijn land 
eenzelfde belangstelling zullen tonen als hun voorgangers 
voor de agrarische ontwikkeling hier in het algemeen en 
het agrarisch onderzoek in het bijzonder. 
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BIJLAGE 3 

Toespraak van Ir. A.P. Minderhoud. Voorzitter van het 

Bestuur van de Landbouwhogeschool, bij de opening van 

het CEL05 op 21 maart 1967 

Graag geef ik gevolg aan de uitnodiging het Centrum 
voor Landbouwkundig Onderzoek in Suriname te openen. 
Doch alvorens daartoe over te gaan wil ik mijn grote 
voldoening uitspreken over de totstandkoming van dit 
instituut. Het verheugt het Bestuur van de Landbouwhoge
school, dat nu het CELOS - zoals v/ij het nieuwe Centrum 
in de wandeling hebben genoemd - daadwerkelijk aan de 
slag kan gaan. 

Het verlangen naar een eigen tropische vestiging 
van de Landbouwhogeschool dateert reeds van het begin 
der vijftiger jaren. Het kwam voort uit de ingrijpende 
maatschappelijke en politieke veranderingen, die zich 
toen aftekenden en thans grotendeels werkelijkheid zijn 
geworden. Zoals werd verwacht, hebben zij de ontwikke
ling van de hogeschool in sterke mate beïnvloed. Ter 
verduidelijking van die uitspraak moet ik teruggaan 
naar de situatie zoals die v/as vóór 1940. 

In die tijd vond het overgrote deel der afgestu
deerden in de tropische richtingen een betrekking in 
Indonesië. Zij kwamen er terecht bij uitstekend 
geoutilleerde proefstations, goed georganiseerde over
heidsdiensten en op hoog v/etenschappelijk peil werken
de cultuurondernemingen. In dit milieu werden zij van 
theoretisch geschoolde, nog weinig gespecialiseerde 
ingenieurs omgevormd tot onderzoekers, voorlichtings
deskundigen en beheersmensen. Men zou dan ook kunnen 
zeggen, dat hun opleiding in feite uit twee fasen be
stond. De landbouwhogeschool nam de eerste fase voor 
haar rekening. Zij introduceerde de toekomstige inge
nieur in de grondregels van zijn professie en gaf hem 
de kennis nodig om zich in de praktijk tot een goed 
landbouwkundige te kunnen ontwikkelen. Pas na aankomst 
in de tropen volgde de tweede fase: de kennismaking 
met de geheel andere arbeidsomstandigheden, de projec
tie van het geleerde op het nieuwe milieu en de spe
cialisering in een enger vakgebied. 

De toenmalige op de tropen gerichte afdelingen van 
de Landbouwhogeschool waren geheel op deze situatie 
afgestemd. Hun wetenschappelijke staf was doorgaans 
klein. Faciliteiten voor practisch onderricht aan en 
onderzoek door de studenten ontbraken geheel of waren 
uiterst beperkt. Do lange reisduur en relatief hoge 
reiskosten uit die dagen maakten voorts, dat de hoog
leraren en hun medewerkers na hun ambtsaanvaarding 
zelden in de gelegenheid waren nogeens voor korte tijd 
terug te gaan naar de tropen om uit eigen aanschouwing 
kennis te kunnen nemen van de zich voltrekkende veran
deringen. De nauwe internationale samenwerking van thans, 
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door ons als een vanzelfsprekendheid aanvaard, stond 
toen nog in de kinderschoenen. Contacten met vakgenoten 
uit andere landen waren dientengevolge eerder uitzonde
ring dan regel. De docenten zagen zich dan ook voor de 
uitoefening van hun taak veelal volledig aangewezen op 
de eigen tropische ervaring, dikwijls van vele jaren her, 
en de wetenschappelijke literatuur. 

In de jaren na de tweede wereldoorlog boette Indonesië 
allengs aan betekenis in als werkterrein voor Wageningse 
ingenieurs. Dit was echter geen aanleiding de tropische 
studierichtingen aan de Landbouwhogeschool op te heffen. 
Integendeel. Want in de gehele tropengordel werd steeds 
dringender gevraagd om deskundigen, opgeleid in Wagenin
gen en andere centra van tropische agrarische kennis, 
die behulpzaam zouden kunnen zijn bij het oplossen van 
de meest urgente problemen waarvoor men zich zag gesteld. 
Problemen die, ofschoon in verschijningsvorm van plaats 
tot plaats verschillend, in wezen toch overal dezelfde 
zijn. Aan de ene kant de snel groeiende bevolking, waar
mee gepaard gaat de noodzaak tot een minstens daarmee 
evenredige productieverhoging. Aan de andere kant de wens 
tot verbetering van de levensstandaard, welke slechts kan 
worden vervuld indien men erin slaagt rationelere pro
ductiemethoden te ontwikkelen en bij voortduring te ver
beteren. Het beroep op de Landbouwhogeschool werd niet 
tevergeefs gedaan. In de loop der jaren hebben tal van 
Wageningse ingenieurs een arbeidsterrein gevonden in 
tropische landen overal ter wereld, en ook thans neemt de 
vraag naar hen nog steeds toe. 

Doch aan de afgestudeerde van nu worden andere eisen 
gesteld als aan die van een twintig tot dertig jaar ge
leden. Vond toen de practische vorming en specialisering 
in de regel plaats na beëindiging van de studie, nu komt 
de jonge ingenieur dikwijls al direct op eigen benen te 
staan en wordt van hem een grote mate van specialistische 
kennis verlangd. Dit maakt het nodig hem reeds tijdens 
zijn studietijd tropenervaring te laten opdoen. De 
Landbouwhogeschool vindt het mede daarom van het grootste 
belang, dat een zich op de tropen oriënterende student 
zijn verplichte practijktijd van ten minste zes maanden 
onder goede leiding in een tropisch gebied doorbrengt. 
Het gaat daarbij niet om kleine aantallen studenten. 
Verwacht wordt dat het er zeer spoedig meer dan vijftig 
per jaar zullen zijn. 

De moderne tijd met zijn snelle verbindingen en 
goedkopere reismogelijkheden heeft bovendien het isolement, 
waarin de wetenschappelijke staf der tropische afdelingen 
in het verleden verkeerde, goeddeels weggenomen. Onder de 
huidige omstandigheden achten wij het dan ook noodzakelijk 
dat de medewerkers dezer afdelingen zelf van tijd tot 
tijd in de tropen onderzoek verrichten, deels om het per
soonlijk contact met de tropische sfeer niet te verliezen 
en voor een ander deel omdat zulk onderzoek een onmisbaar 
element vormt in het onderwijsprogramma. 
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Deze ontwikkelingen hebben ons tot het inzicht ge
bracht dat de Landbouwhogeschool, om zich naar behoren 
van haar taak te kunnen kwijten, behoefte heeft aan een 
eigen vestiging in de tropen, waar wetenschappelijk per
soneel van de hogeschool ongestoord arbeiden kan en 
studenten zich onder deskundige leiding vertrouwd kunnen 
maken met de problematiek van de tropische landbouw in de 
ruimste zin. 

De volgende stap v/as te overwegen waar dat insti
tuut zou moeten komen. De Surinaamse Regering nodigde ons 
uit het in Suriname te plaatsen en bood zeer belangrijke 
faciliteiten aan. Ilöch de Nederlandse Regering nóch 
het Bestuur van de Landbouwhogeschool behoefden lang 
hierover na te denken. Het aanbod van Suriname werd 
gaarne aanvaard. Voortgezet overleg leidde tot een over
eenkomst tussen de beide delen van het Koninkrijk, welke 
op 7 april 1965 door de Ministers Radhakishun en Bies
heuvel werd ondertekend. 

Het behoeft Qccn betoog, dat bouw, inrichting en 
exploitatie van het CELOS aanzienlijke uitga/ven vergen. 
V/ij zijn do Nederlandse Regering dan ook zeer erkentelijk, 
dat zij ons streven naar een tropische dépendance van 
onze hogeschool heeft gesteund en zich bereid heeft ver
klaard de benodigde geldmiddelen beschikbaar te stellen. 
Onze dank gaat evenzeer uit naar de Regering van Suriname 
en haar ambtenaren, van wie wij steeds de grootst moge
lijke medewerking hebben gekregen. Als voorbeeld noem ik 
de beschikbaarstelling van dit terrein in erfpacht tegen 
een symbolische canon. De verleiding is groot alle 
personen en instanties met name te noemen. Ik zou dan 
echter te veel van Uw tijd nemen. Eón uitzondering moet 
ik echter maken, en wel voor de Minister van Landbouw, 
Veeteelt en Visserij, of L W zoals men hier kort en 
krachtig zegt. U, Excellnntie, hebt voortdurend en onver
moeid geijverd voor de totstandkoming van het CELOS. U 
nam een groot aandeel in de voorbereiding van de over
eenkomst tussen de twee landen, die de oprichting van 
dit instituut mogelijk maakte, en ondertekende deze 
namens de Regering van Suriname. Daarna voegde U de 
daad bij het woord en gaf ons het vrije gebruik van .een 
groot deel van het Landsbocrderijterrein, een zeer 
gunstig gelegen en voor ons doel bijzonder geschikt per
ceel. Ik v/il U, en daarmee Suriname, de verzekering geven 
dat de Landbouwhogeschool de tot dusver ondervonden gene
reuze hulp en medewerking buitengewoon apprecieert en 
van de geboden faciliteiten een optimaal gebruik zal 
maken. 

Terecht heeft de Minister van Landbouw, Veeteelt en 
Visserij in zijn rede gesteld, dat Suriname hoopt, ja 
verwacht, van het werk van het CELOS te profiteren. Ik 
kan daarop antwoorden dat v/ij het als een essentieel 
deel van de taak van het Centrum zien naar vermogen bij 
te dragen tot de verdere agrarische ontwikkeling van 
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Suriname. Ook al ligt het door dit instituut uit te voeren 
onderzoek noodzakelijkerwijs veel meer in het fundamentele 
dan in het toegepaste vlak, het lijdt geen twijfel dat de 
keuze der researchprojecten primair zal worden "bepaald 
door de natuurlijke mogelijkheden welke Suriname biedt. 
Dit impliceert, dat zulk basisonderzoek, zo het niet 
direct tot in de practijk bruikbare resultaten leidt, in 
elk geval een grondslag levert voor later volgend toege
past onderzoek. Als de tekenen niet bedriegen, zal het 
CELOS niet alloen op het gebied van het agrarisch onder
zoek, maar ook op het terrein van het agrarisch onder
wijs, een bijdrage aan Suriname kunnen leveren. Reeds 
is ons door de Minister van Onderwijs en Volksontwikkeling 
gevraagd mede te werken aan de agrarische opleidingen, 
welke te zijner tijd aan de Surinaamse Universiteit zul
len worden gegeven, V/ij hebben geantwoord daartoe in prin
cipe gaarne bereid te zijn. 

Ket het uitspreken van de wens, dat het CELOS werk
zaam moge zijn tot heil van de tropen in het algemeen en 
Suriname in het bijzonder, wil ik dan thans het Centrum 
openen. 


